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Testületi ülés – július 31.

Tájékoztató a képviselő-testületi határozatok
végrehajtásáról

Dr. Csörnyei László polgármester a lejárt
határidejű, – befejezett és a folyamatban lévő –
képviselő-testületi határozatok végrehajtásáról
szóló tájékoztatót ismerteti.

Csényi Norbert képviselő a 71/2024.
számú határozatban foglaltakra elmondja, hogy
úgy emlékszik, korábban arról volt szó, hogy
képviselőtársaival együtt megnézik a helyszínt,
hogy kiderüljön, miként lehet a térképen utat
kialakítani, infrastruktúrát fejleszteni az önkor-
mányzati ingatlanoknál. Kéri, hogy az önkor-
mányzat ne kapkodja el az ingatlanok eladását.

Dr. Orbán László jegyző elmondja, hogy a
Hármashegy utcában még két magántulajdonú
ingatlannál is szennyvízhálózatra való rákötésre
kapott megkeresést. Így célszerűnek találta azt,
hogy  DRV Zrt-től az ingatlanok
közművesítésére egységesen kérjen árajánlatot.
Az érintettet értesítette a testület szándékáról.

Csörnyei László polgármester a kérelem
tárgyalásakor is már elmondta, hogy az önkor-
mányzati ingatlanoknál mindenképpen felmérik
az infrastruktúra fejlesztésének költségeit.
Annak figyelembe vételével dönthet majd a
testület az ingatlanok esetleges értékesítéséről.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan, 4 igen szavazattal –
tudomásul vette az elhangzottakat.

Komlói Kistérség Többcélú Önkor-
mányzati Társulás ügyei

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a Komlói Kistérség Többcélú Önkor-
mányzati Társulás társulási ülését 2024. június
26-án tartotta. Az ülésen az alábbi napirendi
pontokat tárgyalták. Komló Térségi
Családsegítő és Gyermekjóléti Szolgálat
magasabb vezetői álláshelyére pályázat kiírását,
a Komlói Kistérség többcélú önkormányzati
Társulás Szilvási Bölcsőde szakmai programjá-
nak elfogadása, a Komlói Kistérség Többcélú
Önkormányzati Társulás Közbeszerzési Szabá-
lyzatának módosítása.

A képviselő-testület megtárgyalta az
előterjesztéseket és a döntéseket jóváhagyta.

Helyi Építés Szabályzat 2023.évi II. sz.
módosítási eljárására vonatkozó döntések

meghozatala 

Berkecz Balázs településtervező elmondja,
hogy  Hosszúhetény Község Önkormányzat
Képviselő-testülete a 28/2023. (III.27.) sz. Kt.
határozatában döntött arról, hogy a 8/2016.
(XI.24.) önkormányzati rendelettel megalkotott
Hosszúhetény Község Helyi Építési Szabályza-
tának megállapításáról szóló helyi rendeletet
(továbbiakban: HÉSZ) felülvizsgálja.

A felülvizsgálat két szakaszban történik,
amelynek első, ún. rövid eljárásban lefolytatott
része már lezárásra került.

A HÉSZ jelenlegi, 2. sz. módosítása az
épített környezet alakításáról és védelméről
szóló 1997. évi LXXVIII. tv.-ben (továbbiakban
Étv.) és a településtervek tartalmáról,

elkészítésének és elfogadásának rendjéről,
valamint egyes településrendezési sajátos
jogintézményekről szóló 419/2021. (VII. 15.)
kormányrendeletben  foglaltak szerinti általános
eljárásban indította el.

A Képviselő-testület a „Mesés Mecsek –
Hosszúhetény, Magyarhertelend és Bikal tu-
risztikai kínálatának fejlesztése” című, TOP
PLUSZ projekt megvalósíthatósága érdekében a
Hosszúhetény, Fő utca 154. alatti kultúrházat
magában foglaló tömb területére vonatkozó
HÉSZ előírásokra is szükségesnek tartotta
kiegészíteni a már zajló felülvizsgálat témáit,
amelyről 69/2024. (V.16.) sz. sz. Kt. határoza-
tában döntött.

Ennek okán javasolja, hogy a HÉSZ
felülvizsgálata általános eljárás helyett
egyszerűsített eljárásban történjen meg, ehhez a
tervezett módosításokat kiemelt önkormányzati
fejlesztési területté szükséges minősíteni.

A Bencze József utca 755/1. hrsz. alatti
ingatlanhoz kapcsolódó 5. számú tétel feldolgo-
zása a tervezőkkel és a főépítésszel egyeztetve
csak külön eljárásban javasolt, mivel új
beépítésre szánt terület kijelölését jelenti, és a
Magyarország és egyes kiemelt térségeinek
területrendezési tervéről szóló 2018. évi
CXXXIX. törvény 2023. 12.30-án módosított
állapota szerint jelentős többlet terheket róna az
Önkormányzatra. A kérelmezővel az egyeztető
tárgyalások megkezdődtek. 

Elkészült az egyeztetési anyag a település-
fejlesztéssel, településrendezéssel és
településkép-érvényesítéssel összefüggő part-
nerségi egyeztetés helyi szabályairól szóló
23/2017. (XII.18.) önkormányzati rendelet és a
Kormányrendelet előírásainak megfelelően
partnerségi egyeztetésre került az E-TÉR rend-
szerén keresztül.  

Az ügyben 2024. július 23-án 17 órakor
lakossági fórumot is tartottak. Sem a lakossági
fórumon, sem a partnerségi egyeztetés során
nem érkezett lakossági észrevétel.

A Baranya Vármegyei Kormányhivatal
Állami Főépítészi Iroda véleményében jelezte,
hogy a HÉSZ felülvizsgálat 2. sz. módosítási
tételével szakmailag nem ért egyet, továbbá a 4.
sz. módosítási tétel kapcsán azt jelezte, hogy
telepítési tanulmányterv elkészítését javasolja.
Javasolja továbbá, hogy a képviselő testület
határozattal erősítse meg azt, miszerint  a  HÉSZ
felülvizsgálat 2. sz. módosítási tételét továbbra
is indokoltnak tartja, és a 4. sz. módosítási tétel
kapcsán jelzett telepítési tanulmányterv
elkészítését nem tartja indokoltnak.

Csényi Norbert képviselő jelzi, hogy nem
tudott a fórumról, hol volt meghirdetve? A
jövőben kéri ezeknek az eseményeknek a tágabb
nyilvánosság előtti meghirdetését. Úgy gondol-
ja, azért nincs érdeklődés a lakossági fórumon,
mert legtöbben nem is tudnak róla. 

Dr. Csörnyei László polgármester elmond-
ja, hogy a fórum a honlapon lett meghirdetve és
az ahhoz kapcsolódó tervezési anyag is ott talál-
ható. Megjegyzi, hogy a lakossági fórumon nem
voltak jelentkezők, azonban az érintett
kérelmezőkkel személyesen egyeztettek. Aki
érdekelt és érintett volt benne azokkal az
egyeztetés megtörtént.

Berkecz Balázs településtervező saját
tapasztalásból mondja, hogy nagyon sok helyen
dolgoznak és nem jellemző a lakosság részéről a
megjelenés. Ő azon szokott meglepődni, ha
részvétel van. 

Van olyan  város, ahol a partnerségi ren-
delet azt tartalmazza, hogy a lakossági fórumra
a hirdetményt minden lakos postaládájába ki
kell küldeni. Sajnos ez sem garancia a lakossági
megjelenésre.

Csényi Norbert képviselő az
előterjesztésben felsorolt hrsz-ú számok alapján
nem értette azt, hogy mely területekről van szó,
illetve milyen módosítást takar. További
nehézség, hogy a testületi ülés anyagát előző
nap kapták csak meg a képviselők, azért egy
estéjük maradt arra, hogy foglalkozzanak vele.
Kéri a településtervezőt, hogy szóban legalább
mondja el, melyik helyrajzi szám melyik terü-
letre vonatkozik. Továbbá kérdezi, hogy egy
korábban szóba hozott esetleges napelem park
telepítésének szabályozása benne van-e a
módosításban, valamint érinti-e bármilyen
módon azokat a területeket, amelyre a változ-
tatási tilalom lett bejegyezve, illetve ez a tilalom
mikor évül el?

Berkecz Balázs tervező elmondja, hogy a
kérelmekben 2023-ban döntött a testület, az
előterjesztésben nem jelölhet meg neveket,
mivel az személyiségi jogokat sért. Az elkészült
tervezési anyagban tartalmilag már javítani nem
lehet, csak abban az esetben, ha a főépítész vál-
toztatást javasol. A teljes tervezési anyag, amely
a módosításokat részletesen tartalmazza, a hon-
lapon megtalálható.  

A változtatási tilalmat az önkormányzat
4/2022. ( IV.28) számú rendelete tartalmazza. A
rendelet hatálya  a külterület 0159, 162/1-2,
0148/5 és a 0170/11 hrsz. ingatlanokra
vonatkozik. A HÉSZ-be az van betervezve, hogy
a megújuló energiaforrást, (geotermikus, szél
vagy napenergia) hasznosítására szolgáló épít-
ményeket önállóan nem, csak létesítményhez
kapcsolódóan, lakóház vagy üzem kiszol-
gálásához és kizárólag épületen lehet elhelyezni.

Csörnyei László polgármester elmondja,
több alkalommal is tárgyalta a testület a napiren-
di pontot, ez a határozat a partnerségi és
környezeti értékelés lezárása. Megkéri a
tervezőt, hogy az eljárás további folyamatát
mondja el.  

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondja, hogy
korábban a módosítási tételeket térkép alapján
tárgyalta meg a testület.

Berkecz Balázs tervező elmondja, a most
meghozott határozat az E-TÉR rendszerén
keresztül kerül megküldésre az állami főépítész
részére. Ezután kerül sor egy személyes
egyeztetésre az állami főépítésszel. A záró szak-
mai vélemény elkészülte után dönthet a testület
a HÉSZ módosításáról és a rendelet elfo-
gadásáról. Ezzel lezárásra kerül a jelen
módosítás. Azt még elmondja, hogy újabb
törvényi kötelezések miatt 2026-ig írták elő egy
új HÉSZ szabályozást, melyben a településképi
rendelet ismét vissza kerül a helyi építési sza-
bályzatba.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el. A képviselő-
testület egyhangúan – 5 igen  szavazattal –
megalkotta a Helyi Építési Szabályzatról szóló
8/2016. ( X.24.) számú önkormányzati ren-
deletet módosító 9/2024. (IX.23.) számú önk.
rendeletét.

Régi mozi épület felújítása, átalakítása
Hosszúhetényben című TOP_PLUSZ

pályázat közbeszerzési ügye
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Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a mozi közbeszerzési eljárása határidők
betartása valamint a hiánypótlások  (ár indok-
lása, terv kiegészítése, okiratok és referenciák
bekérése) miatt húzódott el. Röviden össze-
foglalva a mozi közbeszerzési pályázatát kiírva
12 cég pályázott a kivitelezési munkára. A
nyertes ajánlattevő a rendelkezésre álló
keretösszegen belül határozta meg a kivitelezés
összegét. Ami egy kicsit aggodalomra ad okot
az, hogy a 12 ajánlattevőből 11 a keretösszegen
felül adott ajánlatot és csak egy adott azon belül. 

Csényi Norbert képviselő azt kérdezi,
gyakorlatban hogyan jelentkezhet többletkölt-
ség, ha a kivitelezőt köti az szerződés.  Miben
mutatkozik meg a pótmunka?

Pál Attila Nkft. ügyvezető szerint ez egy
kicsit szakmai kérdés is. Akárhogyan is nézzük
a mozi esetében egy burkolt épületről van szó. A
burkolat alatti részek műszaki állapotát nehéz
felmérni.  Igaz, hogy többször is szem-
revételezték az ajánlattevők, helyenként meg is
kaparászták a falakat, de igazából nem tudják,
hogy mit fognak a vakolat alatt találni. A
tetőszerkezetet is megnézték, jártak több alka-
lommal a padláson.  A pályázatban szerepel a
jelenlegi padlózatnak a lesüllyesztése is. Nem
tudják, hogy mi van alatta. Amennyiben netalán
építési törmelékkel töltötték fel azt el kell onnan
távolítani.  A törmelék elszállítására és
deponálására nincs az árajánlatban pénzösszeg
tervezve.  Az elismerhető pótmunka az, amit
előre nem láthatott senki. 

Óbert Gábor alpolgármester azt kérdezi,
mi van abban az esetben, ha alul tervezett az
ajánlat és pótmunka merül fel?

Dr. Csörnyei László polgármester azt
mondja, semelyik pályázat nem zárja ki a pót-
munkát vagy annak lehetőségét. Megfelelő
indoklással az állam biztosítja a pótmunka költ-
ségét. Csak az lehet a pótmunka, ami előre nem
volt látható. Azt sem lehet megcsinálni, hogy a
ténylegesen felmerült jogos pótmunkát nem
fizeti ki az önkormányzat. Nyilván az a cél,
hogy a beruházás elkészüljön.

Elmondja, hogy anno a TOP-PLUSZ
pályázatokat tömegesen lehetett benyújtani egy
adatlappal. Volt egy becsült összeg. A tényleges
munkák azonban csak a támogatási szerződés
aláírása után kezdődhettek meg. Pályázat
nyomonkövetéséhez lesz egy kooperációs
értekezlet – ahogy a bölcsődénél –, melyre min-
den képviselőt szeretettel vár. A műszaki ellenőr
ugyanaz a személy, aki a bölcsődénél, neki ez
garanciát jelent. Úgy gondolja, hogy meg fogják
tudni oldani az esetlegesen felmerülő problémás
helyzeteket.

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondja, a pót-
munka ki nem fizetése esetén, a vállalkozó lev-
onulhat az építkezésről, pereskedhet is az ön-
kormányzattal. A kivitelező nem hivatkozhat
arra, hogy nem elég a pénz és ezért nem tudja
folytatni a munkát. Pótmunka igénynél csak arra
hivatkozhat, ami előre nem volt látható. A
munkaterület átadása után a kivitelező ren-
delkezik a terület felől. Ezért a helyszínen a for-
galomkorlátozásokat vagy az építőanyagok
deponálását a kivitelezővel egyeztetni kell és a
szerződésben ki kell kötni. 

dr. Orbán László jegyző elmondja, a pót-
munka elszámolását csak indokolt esetben lehet
kérni. A pótmunka indokoltságának eldöntése
során a műszaki ellenőrnek van kiemelkedő
feladata és felelőssége.  

Csörnyei László polgármester kéri, hogy
fogadja el a testület a nyertes pályázót.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 4 igen szavazattal  – fel-
hatalmazza a polgármestert a szerződés
megkötésére a Baranyai-Házépítő Építőipari és
Szolgáltat Kft.-vel.

„Mesés-Mecsek Hosszúhetény, 
Magyarhertelend-Bikal turisztikai

kínálatának fejlesztése” TOP -PLUSZ
pályázatban a beszerzési eljárás lezárása

Csörnyei László polgármester elmondja, a
napirendi pont előzménye, hogy a képviselő-
testület a 82/2024 (VII.31.) számú határoza-
tában döntött a „Mesés Mecsek - Hosszúhetény,
Magyarhertelend és Bikal turisztikai kínálatá-
nak fejlesztése” című, TOP_PLUSZ projektben
a megvalósítás helyszínének áthelyezéséről.
Erre azért volt szükség, mivel a tetőtéri beépítés
kapcsán egyszerűen olyan többletköltségek
jelentkeztek volna, amit ebben a pályázatban
nem tudtak volna kivitelezni. Ez az akadály-
mentes megközelítésre vonatkozóan történt. A
projekt menedzsmenttel, tervezővel, műszaki
ellenőrrel történt egyeztetés után a kiállítóteret a
földszintre helyezték. Úgy döntött a testület,
hogy az a terv megmarad, és új beszerzési
eljárást indít a földszinti kiállítótér terveire.
Ennek az eljárásnak a lefolytatásában az ered-
ményhirdetésében kell döntenie a testületnek,
illetőleg ezzel párhuzamosan indítják a
kivitelezésre vonatkozó közbeszerzési eljárást.
Megkéri Poór Gabriellát, hogy tájékoztassa a
testületet az első műszaki egyeztető tárgyaláson
elhangzottakról.

Poór Gabriella NJMK igazgató elmondja,
hogy a tervezők a fűtéssel kapcsolatban kétféle
módot fognak felvázolni, mely tartalmazni fogja
a lehetőségek anyagi vonzatát is. Az egyik
lehetőség a klíma rendszer kiépítése, a másik a
gázkazánnal való fűtés radiátoros bővítése.
Megvizsgálják, hogy mind a kettő beleférhet
esetleg a projektbe. Mivel a lift megépítése nem
volt kivitelezhető, így több lehetőség maradt
másra, mint például a tetőszerkezet
megújítására. Tetőszerkezet megerősítése mel-
lett új cserép is kerül rá. Meglátásuk szerint elég
jó állapotban van a tetőszerkezet, és nem kell
akkora nagy beruházást végrehajtani. A lábazati
szigeteléssel próbálnak lemenni minél lejjebb. 

Az akadálymentes bejárás volt az, ami
fejtörést okozott, mert 40 cm szintkülönbséget
kell áthidalni, amit házon belül nem tudnak
megvalósítani. 

A jelenleg már megépült műanyag ajtós
résznél lesz egy akadálymentes bejárás, ahon-
nan megközelíthető az üvegkiállítás, illetve a
mellékhelyiségek és az akadálymentes WC. Tel-
jesen az épület mellett kibontva a jelenleg ott
lévő garázs helyén épülne meg az akadály-
mentes bejáró. Amiről nincs információja, hogy
annak idején azt a garázst az önkormányzat
építette oda vagy a Tavasz Vendéglő. Jelenleg a
vendéglő használja most raktárhelyiségnek. A
helyi védettség miatt az épületen az összes
nyílászáró fából lesz. A már elkészült műanyag
ajtónál a vízelvezetési problémára még
megoldást kell találni. Egy falszárító vakolat a
tájházban abszolút megoldotta a hasonló
helyzetet.

Mivel a lift kimaradt a pályázatból, az

épületet kívülről is megtudják újítani és a
tetőszerkezet felújítása is belefér a költségvetés-
be.

Pál Attila Nkft. ügyvezető úgy gondolja,
érdemes azt is megvizsgálni, hogy a
gázkazánnal való fűtés vagy egy hőszivattyús
fűtés a kedvezőbb. Mind a kettőnknek
üzemeltetése lehet, hogy többe kerülne.

Poór Gabriella NJMK igazgató azt mond-
ja, a modern kiállítótér technikai feltételeit
kivitelező céggel felvette a kapcsolatot, hogy a
kiállítótér földszintre helyezésével milyen tech-
nikai dolgok és villamossági kérdések merülhet-
nek fel. Annak idején ők nézték meg a
padlásteret a kiállítótér kialakításához. Nyilván
úgy kell majd a világítást és a konnektorokat
elhelyezni, hogy az oda kerülő multimédiás
eszközöket el lehessen helyezni.

Csörnyei László polgármester elmondja, az
önkormányzat a beszerzési eljárás során a „Ter-
vezési feladatok - Hosszúhetényi kiállítótér
létrehozása” ajánlattételre az alábbi piaci
szereplőket kérte fel: BASE-Engineer Kft,
Hegyi Építész Kft, Masszi Építész Iroda Kft. Az
eljárás eseti Bíráló Bizottsága 2024.08.29-én
lezajlott ülésén megállapította, hogy mindegyik
ajánlat az ajánlattételi határidőn belül érkezett
az ajánlatok formai és tartalmi értékelés ered-
ménye megfelelt. 

A beérkezett ajánlatok közül a BASE-
Engineer Kft. ajánlata tartalmazta a legala-
csonyabb ellenszolgáltatási díjat, így az a cég az
eljárás nyertese. 

A Hegyi Építész Kft. és a Masszi Építész
Iroda Kft ajánlatai érvényesek, de az eljárásban
nem ők adták a legalacsonyabb ajánlati
összeget, így az eljárás vesztesei.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés,
hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  –  fel-
hatalmazza a polgármestert, hogy értesítse
pályázókat az eljárás eredményéről és a nyertes
pályázóval kösse meg a szerződést.

Csörnyei László polgármester a projektben
felmerülő közbeszerzési értékhatárt meghaladó
beszerzések lebonyolításához „FAKSZ felada-
tok ellátása” megnevezésű beszerzési eljárás
során ajánlattételre az alábbi piaci szereplőket
kérte fel az önkormányzat: Dr. Turi Ákos,
Mihalovics Gábor, Dr. Szabó-Gothard Máté.
Mindhárom ajánlat határidőben beérkezett, így
az eljárás érvényes és lezárható. A beérkezett
ajánlatok közül az egyes eljárás típusokra dr.
Turi Ákos egyéni ügyvéd ajánlata tartalmazza a
legalacsonyabb ellenszolgáltatási díjat.  Dr.
Szabó-Gothard Máté ev. és Mihalovics Gábor
ev. ajánlatai érvényesek, de az eljárásban nem
ők adták a legalacsonyabb ajánlati összeget, így
az eljárás vesztesei. 

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés,
hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  – fel-
hatalmazza a polgármestert, hogy értesítse
pályázókat az eljárás eredményéről és a nyertes
pályázóval kösse meg a szerződést.       

DRV Zrt. 2025-2039 Gördülő Fejlesztési
Terv jóváhagyása

Csörnyei László polgármester elmondja, hogy
az a DRV Zrt. 2025-2039 évekre szóló gördülő
fejlesztési terve elkészült. A gördülő fejlesztési
tervben felsorolásra kerülnek mindazon szüksé- 



ges felújítási és pótlási, illetve beruházási
munkálatok, melyek megvalósítása elenged-
hetetlen a rendszer zavartalan működéséhez. A
tervek tartalmának önkormányzati
véleményezéséhez a képviselő-testület
jóváhagyása szükséges. Elmondja, hogy a
településen sok a csőtörés. Ennek nem is az
elöregedett vízvezeték az oka, hanem a
település mérete nőtt és a lakosság száma
emelkedett. Amikor kiépítették a vízvezeték-
rendszert, még 2000 Fő/egyenértékre készült.
Ma már ez a beköltözők száma miatt magasabb
lett, tehát ez a szám növekedett. Bővítették a
hálózatot, csak ahhoz, hogy a hálózatoknak a
bővített részére is eljusson víz, a víznyomást is
növelni kell. Ezek a vezetékek valóban elavul-
tak, de nem azért, mert öregek, hanem mert a
nyomást nem bírják. Ezért van az, hogy egy
csőtörés után 1-2 héten belül követi egy másik.
Amikor leengedik a rendszert egy adott
csőtörésnél, és utána újra engedik, akkor egy
következő gyenge pontnál a nyomás nem bírja
és újra csőtörés lesz. A jövőre nézve azon dol-
goznak, a déli vízbekötőt megépítsék. Ennek a
lényege az lenne, hogy ha csőtörés van a
faluban, akkor nem kell az egész faluban a vizet
elzárni. 

Pál Attila Nkft. ügyvezető hozzáteszi,
hogy a  tervezett bővítés után két helyen jönne
be a vízvezeték a faluba. Azért kellene min-
denképpen megépíteni ezt, mert így
nagymértékben javulna a vízellátás biztonsága,
és az üzemi hibák (csőtörés) javítása sem járna
olyan nagymértékű lezárással.

dr. Herbert Tamás képviselő megjegyzi,
ha az új szakasz készül, mindenképp azt tartsák
szem előtt, hogy hol kell még kicserélni a
vezetékeket. A Kossuth  L. utcán már cserélve
lett a közmű.

Csörnyei László polgármester elmondja, a
víziközmű hálózat cseréje országosan szük-
séges.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés,
hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  – fel-
hatalmazza polgármestert, hogy a szükséges
nyilatkozatokat aláírja. 

BURSA HUNGARICA 2024/2025 évi
ösztöndíj pályázathoz való csatlakozás

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a BURSA HUNGARICA ösztöndíj
pályázathoz minden évben csatlakoznak. A
pályázat a kiírása a hátrányos szociális helyzetű
felsőoktatási hallgatók támogatására irányul. A
pályázat kiírása folyamatban van, ennek
ellenére szükségesnek tartja a csatlakozást.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  –
megbízza a polgármestert, hogy a képviselő-
testület döntéséről értesítse a pályázatkiírót. 

Hosszúhetényi Településüzemeltetési Non-
profit Kft. 2023. évi szakmai beszámolója

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a munkájukról folyamatosan a Face-
bookon is hírt adnak, és a testületi ülésen is
beszélnek, de mindenképpen jónak látja a
negyedéves tájékoztatókat a pénzügyi
helyzetről és a szakmai munkáról.

A nonprofit kft-t a településüzemeltetési

feladatok ellátásra hozták létre. Most már 10
éve működik, nevében is benne van, hogy non-
profit tehát, nem profitorientált. Alapvetően
kielégítő gépparkkal, személyzettel ren-
delkeznek. Viszont itt rátérne arra, ami szintén
a következő ciklusnak az egyik nagy feladata
lesz, hogy ezt a személyi állományt fel kell
majd tölteni a nyugdíjazások okán. Közmunka
program keretében tudják vállalni azokat a
munkákat, amelyek tényleg a falunak az
alapvető szükséglete – a takarítás vagy szemét-
szedés, zöldterület karbantartás. Egyébként
hihetetlenül hangzik, de 8 éve még 42 fővel
dolgoztak, jelenleg 17 fő a létszám.

Pál Attila Nkft. ügyvezető a szakmai
beszámolót nem akarja felolvasni vagy megis-
mételni. Annyit azért elmond, hogy a
beszámoló 3 részből áll, azokból a feladatokból
amik változók, amiket folyamatosan végeznek,
illetve a pályázatokból.

A közterületek és zöldterületek rendben-
tartása folyamatos. Gyakorlatilag már egyre
inkább a saját alkalmazottaik dolgoznak, nem
annyira a közmunkások. Ez az elmúlt években
fordítva volt, most már hangsúlyosabb. Egyre
nehezebb csökkent létszámmal kiszolgálni a
megnövekedett számú rendezvényeket, melyek
többnyire hétvégén vannak. Sajnos plusz
díjazást ezért nem lehet részükre adni.  Nyilván
ezek a munkálatok a tényleges napirendi
munkáknak a kárára mennek. Egy üzemszerű
működést tudtak mára már kialakítani, ami
szerinte magába foglalja a tevékenységüket.
Voltak olyan feladatok, amit csak  átfedésekkel
tudtak megoldani. Igyekeznek a lakossági
igényeket is kielégíteni.

Csörnyei László polgármester elmondja, a
jövő 1-2 évre nézve mindenképpen szakem-
bereket kell keresni, megfelelő fizetéssel. Még
nem akut a probléma, de ez az idő hamar el fog
telni. 

Orbán László jegyző azt akarta csak mon-
dani, hogy pénzügyi bizottsági ülésen is
elhangzott, idézve a polgármester urat már a
személyi állomány cseréjére van szükség és
európai fizetésre. Jelenleg már nem lehet
háromszázezer forintért jó szakmunkást találni. 

Jánosi László igazgatónak ehhez kapc-
solódóan lenne egy kérése. A kollégák jelezték,
hogy a parkolóban az iskola előtt most
keletkezett egy nagy kátyú, ezt kellene
megszüntetni.

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy ezeket a kéréseket nyugodtan lehet
közvetlenül jelezni Pál Attilának.

Elmondja, hogy a közmunkaprogram
annyiban változott, hogy jelenleg a közmunká-
sok bérének 75%-át az állam fizeti a többi 25%-
ot az önkormányzatnak kell hozzátenni. A dolo-
gi kiadásokra már nem kapnak támogatást, ez
azt jelenti, hogy a munkaruha, munkaeszköz
beszerzést már az önkormányzat finanszírozza
teljes egészében.

Herbert Tamás képviselő a Pénzügyi-
Ellenőrző Bizottsági ülésen megtárgyalta és
elfogadásra javasolta, azzal, hogy a
következőkben negyedévente készüljön beszá-
moló a szakmai munkáról a testület felé.
Felkéri az ügyvezetőt, hogy negyedévente
adjon tájékoztatást a szakmai munkáról.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  –
felkéri az ügyvezetőt, hogy következőkben

negyedévente adjon tájékoztatást a szakmai
munkáról.

Hosszúhetényi Településüzemeltetési Non-
profit Kft. 2023. évi pénzügyi beszámolója

Csörnyei László polgármester elmondja a
pénzügyi beszámoló elfogadása törvényi
kötelezettség májusig bezárólag. A Pénzügyi-
Ellenőrző bizottsági ülésen abban maradtak,
hogy mindkét beszámoló legyen folyamatos.
ezért negyedévente beszámoló készül a pénzü-
gyi és szakmai részről a testület felé.

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondja, a
testület kérése az volt, hogy ne csak egy mér-
legbeszámolót hozzon, hanem egy
értelmezhető kimutatást a Nkft. bevételeiről és
kiadásairól. Elmondja, hogy a kimutatásban
látható, melyek az árbevételek egy pár soros
magyarázattal, illetve azt, hogy milyen költ-
ségvetési sor van mögötte. Bevételeik az ön-
kormányzati keretszerződésekből a tankerület
felé végzett kazán üzemeltetési, karbantartási
munkából és üzleti alapon külső személyek felé
végzett földmunkából, tereprendezésből áll. A
költségeik bér, üzemeltetési, géppark karban-
tartási, szociális területek karbantartási és az
intézmények mögötti feladatellátásból állnak
össze. Az ellátandó területek száma növekedett,
munkákat látnak a tájháznál és piacnál is.
Együttműködnek a Kisújbányai Baráti Körrel
és hasznosnak tartaná Püspökszentlászlóval
való hasonló együttműködést is. Püspök-
szentlászlón az aszfalt utat takarítják, zöld
felületeket kezelik.

Csörnyei László polgármester elmondja, a
pénzügyi beszámoló könyvvizsgálói vizsgálatát
szakmai szűrőként fontosnak tartja. 

Óbert Gábor alpolgármester kérdése,
hogy a helyi piacon milyen feladatot lát el a
településüzemeltetés. Úgy látja, hogy a piacon
nem csak a helyi termelők árulnak. Az árusok
olyan termékekkel is megjelennek, melyet csak
közegészségügyi engedély birtokában lehetne
forgalmazni. Ilyen például a sajttermékek,  hen-
tesáru  (nyers sütni való kolbász és füstölt ter-
mékek).

Csörnyei László polgármester elmondja, a
helyi termelői piac a szociális szövetkezet
keretein belül pályázat útján valósult meg. A
piacot a szövetkezet üzemelteti.

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondja, hogy
a helyi termelői piacnál főként szervezési
feladatokat látnak el. A helyi termelők kevés
létszámban jelentkeznek a piacra. Jogi
lehetőség nincsen arra, hogy más árusok a pia-
con ne árulhassanak. A piacot is folyamatosan
ellenőrzik, az árusokat pedig a NÉBIH
munkatársai. Így nem gondolná, hogy engedély
nélkül árulnának. 

Csényi Norbert képviselő véleménye
szerint a pályázatban megvásárolt food track
használható lenne termékárusításra.

Herbert Tamás képviselő a Pénzügyi-
Ellenőrző Bizottsági ülésen megtárgyalta és
elfogadásra javasolta, azzal, hogy a
következőkben negyedévente készüljön beszá-
moló a pénzügyi munkáról a testület felé.
Felkéri az ügyvezetőt, hogy negyedévente
adjon tájékoztatást a pénzügy munkáróli.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés,
hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  –
felkéri az ügyvezetőt, hogy a következőkben 
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negyedévente adjon tájékoztatást a szakmai
munkáról.

Bejelentések, egyebek

Dr. Csörnyei László polgármester köszön-
ti Jánosi László igazgató urat és egyben gratulál
a kinevezéséhez. Szeptember második felében
ülnek össze az igazgató úrral egy egyeztető tár-
gyalásra, melyen átveszik a közös
együttműködés feladatait. Ilyen például a fűtés,
melyet éves megbízási szerződéssel lát el a
településüzemeltetés. Mellékesen kérdezi, hogy
áll az iskola a fűtéssel.

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondja, hogy
a tankerület felé a kazán üzemeltetését és annak
karbantartási munkáit a településüzemeltetés
végzi, az idei évben még nem került sor ebben
a témában a tankerület részéről megkeresésre.

Jánosi László igazgató elmondja, hogy a
tankerület egy-két jogszabály változással küzd.
Náluk most van a dömping,  az iskoláktól min-
denféle iratok bekérése.

Csörnyei László polgármester érdeklődik,
hogy a pedagógus létszám rendben van-e, nincs
jelenleg most hiány. Diák létszám mennyi
jelenleg?

Jánosi László igazgató a feltett kérdésekre
válaszol: nincs pedagógus hiány, viszont
kiemelné, hogy a testnevelés állásra nagyon
sokan jelentkeztek, ezért állásinterjút kellett
szerveznie. Az álláskereső pedagógusok száma
sok volt és azt tudja mondani, hogy jobbnál
jobbak keresték meg az iskolát. A létszámról
annyit, hogy készített egy számolást, amely
szerint, ha az óvodából a gyermekek 100%-a
átmegy az iskolába, akkor az intézmény 6.
évfolyamig tele lesz. A 7. évfolyamban jelenleg
össze kellett vonni két osztályt, a kicsik is
sokan voltak. 274 jelenlegi létszám, nem is
ezzel van a baj, hanem a csoportok létszám
elosztásával. Egyre több a nevelési problémás
gyermek, akiket fejleszteni kell, egyéni
fejlesztés miatt különböző helyszínekre lenne
szükség. Megoldásnak látná erre az épület
tetőbeépítését, felújítását térnyerésként, de erre
azt mondták, hogy ez gyakorlatilag esélytelen.
A közvetlen kollégákkal beszélgetett, akik azt
javasolták, hogy megoldás lehet egy különálló
épület, amely helyet adna a művészeti oktatás-
nak is.

dr. Herbert Tamás képviselő elmondja,
hogy annak idején ez a lehetőség is felmerült. A
tetőtér beépítése meg is lett tervezve, de a
megyei tervtanács nem járult hozzá, mivel
szocreál építészeti emlék. A zeneiskolai részt is
meg kellene oldani, szerinte érdemes lenne egy
tisztességes fejlesztésben gondolkodni. A ter-
vezési gondolkodást és a pénz elkülönítését el
lehetne kezdeni. A tankerülettel tárgyalni kel-
lene ez ügyben, hogy tudják mi a mozgásterük
ezen a téren.

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondja, hogy
ők is felhívták a tervező hölgyet, amikor a két
emelet között lévő fénylyukat javították, arra
engedélyt adott, de a beépítésre nem. 

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a bölcsődének a fejlesztése már megin-
dult. A tornacsarnok megépülése most már
tényleg remény, nem álom. Azon a területen
esetleg több mindent el tudnak helyezni, ezt
mindenképpen érdemes átgondolni. A jelenlegi
óvoda alkalmas lehetne az idősek gondozására

és a faluközpontban van. 
dr. Orbán László jegyző hozzáteszi, hogy

érdemes ezeket a fejlesztési elképzeléseket a
gazdasági programba is bevenni.

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a rágcsálóirtás kötelező feladata az ön-
kormányzatnak.

Orbán László jegyző  a rágcsálóirtásra
kért árajánlatot, mivel lakossági bejelentés
alapján a patak környezetében elszaporodtak a
patkányok.  A vállalkozó tájékoztatása szerint a
kihelyezett méregládákhoz kutya, macska nem
fér hozzá. A méregládák szeptember-december
hónapokban lennének kitéve a patakmeder
mentén. A vállalkozói díj kifizetésére részlet-
fizetést javasol.

dr. Herbert Tamás képviselő azt mondja,
egy vállalkozó került megkeresésre.

Orbán László jegyző megjegyzi, hogy
ennek az az oka, hogy a településen már koráb-
ban a lódarázs irtásra ez a vállalkozó lett
felkérve.

Csényi Norbert képviselő elmondja,
ismerőse vadászgörényt használ a patkányok
írtására. Esetleg ebben is lehetne gondolkodni.

Csörnyei László polgármester kéri, a
képviselő urat, hogy érdeklődje meg az említett
lehetőséget.

Kérelem érkezett be Hosszúhetény
Község címerének használatára. Elmondja,
hogy a község rendezvényeinek, eseményeinek
dokumentálásáról készült videókban a címer
használatához nem kell külön hozzájárulni,
mivel az az önkormányzatra vonatkozik.

Takács Ferenc HOTE elnök elmondja,
hogy most készül az egyesület honlapja, amire
szeretné elhelyezni Hosszúhetény község
címerét. A címerre kattintva a honlapra láto-
gatót rögtön átirányítja az önkormányzat hon-
lapjára.

Herbert Tamás képviselő javaslata, hogy a
címer használatát csak kikötéssel kapja meg az
egyesület. Amennyiben az egyesület
devalválódik, akkor annak használatát az ön-
kormányzat visszavonhassa. 

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  –
hozzájárul, hogy a Hosszúhetényi Turista
Egyesület honlapján a község címerét
feltüntesse. A képviselő-testület ezen hoz-
zájárulása visszavonásig érvényes.

Orbán László jegyző elmondja, a
képviselő-testület a 31/2023 (III.27.) számú
határozatával elfogadta a 3438/2 hrsz-ú szántó
és erdő művelési ágú terület megvételére Alic-
sné Reisch Barbara árajánlatát. Magánszemé-
lyként 1Ha meghaladó földterülete van, így ő
nem tudja megvásárolni, ezért kérte, hogy a
férje legyen a vevő.

A napirenddel kapcsolatban egyéb kérdés
– hozzászólás nem hangzott el, a képviselő-
testület  – egyhangúan 5 igen szavazattal  –
Hosszúhetény Községi Önkormányzat
Képviselő-testülete  felhatalmazza a pol-
gármestert Alics Gáborral való adásvételi
szerződés aláírására.

Alakuló testüelti ülés - október 14.

Helyi Választási Bizottság tájékoztatója a
2024. június 9-i helyi önkormányzati

választás eredményéről

Villányi Nikoletta HVB elnök: A korábban
kialakult gyakorlatnak megfelelőn tájékoztatja
a jelenlévőket a 2024. június 9-i helyhatósági
választás eredményéről. A tájékoztatóban csak
a legfontosabb adatokat sorolja fel, mivel a
szavazókörök részletes eredménye
megtekinthető a Nemzeti Választási Iroda hon-
lapján. A végleges eredményről az alábbiak
szerint számol be:

Polgármesternek dr. Csörnyei László
Sándort választották meg 1351 érvényes
szavazattal.

A 12 képviselő-jelöltből továbbra is 6 főt
lehetett megválasztani. A három szavazókörben
leadott érvényes szavazatok száma: 1459. A
legtöbb szavazatot kapott képviselők a
következők:
Dömös Károly 812 érvényes szavazat
(55,65%)
Óbert Gábor László 787 érvényes szavazat
(53,94%) 
Czentner Erika 727 érvényes szavazat
(49,83%)
Szabó Gábor 655 érvényes szavazat (44,89%)
Csényi Norbert 653 érvényes szavazat
(44,76%)
dr. Herbert Tamás 618 érvényes szavazat
(42,36%)

A megválasztott polgármesternek és
képviselőknek gratulál, munkájukhoz sok sikert
kíván. 
Csörnyei László polgármester felkéri Villányi
Nikolettát, a Helyi Választási bizottság elnökét,
hogy a megválasztott képviselőket eskesse le. A
képviselők a Magyarország helyi önkor-
mányzatairól szóló 2011. évi CLXXXIX
törvény 28.§ (3) bekezdése szerinti esküt letet-
ték az esküokmányokat aláírták, majd a Helyi
Választási bizottság elnöke előmondásával a
képviselő-testület előtt dr. Csörnyei László Sán-
dor polgármester letette esküjét az esküok-
mányt aláírta.

A polgármester illetményének 
meghatázozása

Orbán László jegyző elmondja, hogy a
főállású polgármester illetménye Mötv. 71§ (4)
bekezdése szerint  a megyei jogú város pol-
gármesterének mindenkori  illetmény
összegének (1.300.000,-) 60%-a. Javasolja a
képviselő-testületnek, hogy a polgármester
illetményét a törvény által meghatározott
mértékű bruttó 780.000, - Ft/hó-ban határozza
meg.

Valamint elmondja, hogy az Mötv. 71§ (6)
bekezdése szerint polgármestert a bruttó illet-
ménye után 15%-ának megfelelő összegű költ-
ségtérítés illeti meg. (117.000Ft/hó). Elmondja,
hogy a polgármester illetménye és egyéb jut-
tatása nyilvános adatok, így ezt nyilvános
ülésen kell meghatározni.

Javasolja Dr. Csörnyei László részére a
törvény által meghatározott bruttó illetmény
15%-ának megfelelő összegű költségtérítés
meghatározását. A testületnek erről külön-
külön kell szavaznia.

A napirenddel kapcsolatban kérdés, hoz-
zászólás nem hangzott el, a képviselő-testület 6
igen  1 tartózkodás mellett az alábbi határoza-
tokat hozta: dr. Csörnyei László főállású pol-
gármester illetményét 2024. október 1-től brut-
tó 780.000, - Ft/hó összegben, havi illet-
ményének 117.000, - Ft/hó összegű költ-
ségtérítést állapít meg.
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A bizottsági tagok megválasztása,
eskütétele

Dr. Csörnyei László polgármester javasol-
ja, hogy az önkormányzat 3 állandó
bizottságában  a Pénzügyi, Ellenőrző,
Bizottság Településfejlesztési, Építési,
Vízügyi és Környezetvédelmi Bizottság,
Közoktatási, Kulturális, Sport és Szociális
Bizottságokba az alábbiakban javasolt
bizottsági elnökök, tagok és külső tagok
kerüljenek megválasztásra.
A Pénzügyi, Ellenőrző Bizottság
elnökének dr. Herbert Tamás képviselőt,
tagjainak Dömös Károly Zoltánt és Szabó
Gábor képviselőt, külső tagjának
Lieberné Éliás Ágnest és Csajkás Gézát
javasolja. Megkérdezi az érintetteket,
hogy vállalják-e a tisztség betöltését,
illetve a választás idejére kérik-e a zárt
ülés elrendelését. Vállalják a tisztséget, és
nem kérik a zárt ülést. A jelölteket a
képviselő-testület egyhangúlag
megválasztotta.

Csörnyei László polgármester a
Településfejlesztési, Építési, Vízügyi és
Környezetvédelmi Bizottság elnökének
Dömös Károly Zoltán képviselőt, tag-
jainak dr. Herbert Tamás, Csényi Norbert,
Szabó Gábor képviselőket, külső tag-
jainak Horváth Attilát, Balogi Zsolt Jánost
és Strung Nándort javasolja.
Megkérdezi az érintetteket, hogy vál-
lalják-e a tisztség betöltését, illetve a
választás idejére kérik-e a zárt ülés elren-
delését.

Az érintettek elfogadták a jelölést és
nem kérik a zárt ülést. A jelölteket a
képviselő-testület egyhangúlag
megválasztotta.

Csörnyei László polgármester a
Közoktatási, Kulturális, Sport és Szociális
Bizottság elnökének Csényi Norbert
képviselőt, tagjainak Czentner Erika és
Dömös Károly Zoltán képviselőket, külső
tagjainak Csősz Beáta Piroskát és
Baranyai Évát javasolja.

Megkérdezi az érintetteket, hogy vál-
lalják-e a tisztség betöltését, illetve a
választás idejére kérik-e a zárt ülés elren-
delését. Vállalják a tisztséget, és nem
kérik a zárt ülést. A jelölteket a képviselő-
testület egyhangúlag megválasztotta.

Csörnyei László polgármester
előmondásával a bizottságok tagjai a
törvényben előírt esküt letették az esküok-
mányokat aláírták.

A Szervezeti és Működési 
Szabályzat felülvizsgálata, módosítása

Csörnyei László polgármester a
módosítás azon területek, feladatok és
célokhoz kapcsolódik, amelyre az önkor-
mányzat az elkövetkezendő években

hangsúlyt kíván fektetni. Ezt azért is kéri,
mert alapvetően az önkormányzati rendsz-
er egy elég komoly átalakulás előtt áll, és
nyilván meg kell határozni azon célokat,
melyekre fókuszálni akar a település. A
két terület a helyi közösségi és turisztikai
és a környezetvédelmi és természetvédel-
mi feladatkörök felügyeletére vonatkozó
tanácsnokok választása. Elfogadásra java-
solja a Szervezeti Működési Szabályzat
módosítását a két új feladatkör felü-
gyeletéhez kapcsolódó tanácsnokok
megválasztására. Az ő személyükre a
következő testületi ülésen fog javaslatot
tenni.

A képviselő-testület egyhangúan – 7
igen  szavazattal – megalkotta a
Hosszúhetény Községi Önkormányzat a
Szervezeti és Működési Szabályzatról
szóló  6/2014 (XI.28.) számú önkor-
mányzati rendeletet módosító10/2024
(X.18.) számú önk. rendeletét.

Komlói Kistérség Többcélú Önkor-
mányzati Társulás ügyei

Csörnyei László polgármester
elmondja, hogy a KKTÖT 2024. szeptem-
ber 25-i ülésén a társulás az alábbi
napirendi pontokban döntött. A társulás
2024. évi költségvetésének módosításáról,
a Családsegítő és Gyermekjóléti Szolgál-
tat magasabb vezetői álláshelyére kiírt
pályázat eredményéről, társulás 2019-
2024 évi munkájáról készült beszá-
molóról. A testület az előterjesztés
megkapta. A képviselő-testület utólagos
jóváhagyása szükséges az eldöntött
napirendi pontokban.

Továbbá elmondja, hogy az önkor-
mányzat továbbra is a tagja KKTÖT ,
melynek ülésein és minden társulással
kapcsolatos ügyben az önkormányzatot a
polgármester képviseli. Akadályoztatása
esetén az üléseken képviselheti őt az
alpolgármester vagy települési képviselő
és a jegyző a polgármester által írásban
adott meghatalmazással, kötött szavazat-
tal. Ezért szükséges határozatot hozni a
delegált személyéről, amennyiben az
önkormányzat SZMSZ-ben ez nem került
rögzítésre.

A napirenddel kapcsolatban egyéb
kérdés, hozzászólás nem hangzott el, a
képviselő-testület  – egyhangúan 7 igen
szavazattal  – a jóváhagyta a Komlói
Kistérség Többcélú Önkormányzati Tár-
sulás 2024. évi költségvetését az I-XV.
melléklet szerinti tartalommal, valamint a
beszámolüt elfogadja, és Hosszúhetény
Községi Önkormányzat teljes körű
képviseletére dr. Csörnyei László Sándor
polgármestert delegálja a 2024/2029 –es
ciklus idejére.

Pécsi Többcélú Agglomerációs Tár-
suláshoz való csatlakozási ügye

Csörnyei László polgármester
elmondja, hogy az épülő bölcsőde
működtetésére az önkormányzatnak a
Pécsi Többcélú Agglomerációs Társulásba
be kell lépnie. Erről már korábban beszélt
a testületnek. A bölcsőde működtetése a
pécsi önkormányzati társulás keretén
belül fog működni. Ehhez kapcsolódóan
kell egy döntést hoznia a testületnek, hogy
ne feladatellátási szerződéssel, hanem a
társulás teljes jogú tagjaként tudják ezt a
feladatot rájuk hárítani. A jövőre kivetítve
az önkormányzatok átalakulásokról szóló
hírek szerint a járási fejlesztési tanác-
sokról, illetve, hogy ezek mit fognak
jelenteni, ezen  részletekbe most nem
szeretne belemenni. A társulásba lépés elő
feltétele, hogy a csatlakozásról szóló dön-
tés meghozatala. Ezen döntést a települési
önkormányzat képviselő-testülete hat
hónappal korábban köteles meghozni,
mivel a kistérség SzMSz –e előírja ezt.
Kéri ennek jóváhagyását.

A napirenddel kapcsolatban egyéb
kérdés – hozzászólás nem hangzott el, a
képviselő-testület  – egyhangúan 7 igen
szavazattal  – felhatalmazza a Pol-
gármestert a Társulási Megállapodás
aláírására, a jegyzőt annak ellen-
jegyzésére.

Bejelentések, egyebek

Csörnyei László polgármester elmondja,
hogy a 2024-2029. évi Gazdasági Prog-
ramról szóló előterjesztést 6 hónapon
belül, azaz 2025. április 15-i határidővel
kell elkészítenie, kéri a képviselő-
testületet, hogy döntsön részére történő
megbízásról.

A napirenddel kapcsolatban egyéb
kérdés – hozzászólás nem hangzott el, a
képviselő-testület egyhangúan – 7 igen
szavazattal – megbízza a polgármestert,
hogy készítse el a helyi önkormányzat
2024-2029. évi Gazdasági Program ter-
vezetét és azt terjessze elő.

Dr. Orbán László jegyző felkéri a
képviselő-testület tagjait, hogy 2024.
október 31-ig nyújtsák be az önkor-
mányzathoz vagyonnyilatkozataikat, majd
azt követően minden év január 1-jétől
számított 30 napon belül kötelesek ezt
ismételten megtenni. A szükséges for-
manyomtatványokat megküldi az érintet-
tek részére.

Tájékoztatja a képviselőket, hogy az
eskütételt követően  három hónapon belül
kötelesek részt venni a kormányhivatal
által szervezett képzésen. Kéri tájékoza-
tójának tudomásul vételét. 

Dr. Orbán László
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In Memoriam 
Dallos Nándorné

Hosszúhetény iskolájának és oktatási
életének meghatározó alakja, Dallos
Nándorné elhunyt. Az egész közösséget
megrázta a hír, hiszen Ilonka néni nem-
csak egykori tanítóknak és diákoknak
volt fontos, hanem mindannyiunk
számára, akik tiszteltük elkötelezett
munkásságáért és emberségéért. 

A hosszúhetényi oktatás
meghatározó alakjaként munkássága és
elkötelezettsége örökre beírta nevét a
közösség történetébe. Ilonka néni
egyszemélyben jelentette a tanárt, az
igazgatót, a helyi iskola újjáépítőjét, aki

fáradhatatlan munkával teremtette meg
azt a modern, barátságos intézményt,
amelyet ma is ismerünk.
Intézményvezetőként rengeteget tett
azért, hogy az iskola korszerű, diákbarát,
igazi közösségi tér legyen. Az ő vezetése
alatt született meg a mai iskola épülete,
amely 1980-ban nyitotta meg kapuit.
Élete egyik nagy álma, fő műve lett.
Hosszú éveken át küzdött érte, és rendít-
hetetlenül dolgozott azért, hogy minden
helyi gyermek számára a legjobb
körülményeket biztosíthassa. 

Kitartása és eltökéltsége járult
hozzá ahhoz, hogy egy olyan tanári
közösség szerveződjön, amely ma is őrzi
az ő szellemiségét és értékeit. Ez az
épület az ő elszántságának és hivatástu-
datának szimbólumává vált. Az iskola
megnyitása után Ilonka néni gon-
doskodott arról, hogy a falak között
valódi közösség alakuljon ki. Türelmév-
el olyan tantestületet kovácsolt, amely-
ben minden tanár biztonságban érezhette
magát, és amelyben valódi támogatásra
találtak a diákok. Sokan közülük itt
kezdték meg pályájukat, és Ilonka néni

irányítása alatt tanulták meg az oktatás
valódi értékét, a közösségért és a jövő
generációiért való szolgálatot. 

Tanárként és igazgatóként mindig
szívén viselte diákjai sorsát. Vezetése
alatt az iskola közössége erős, összetartó
és támogató lett, ahol mindenki meg-
találhatta a helyét. Fiatal pedagógusok
generációi kezdhették meg
pályafutásukat az ő szárnyai alatt,
akiknek ő adta a biztatást, útmutatást és
melegséget. Olyan vezető volt, aki
valóban hitt a kollégáiban, diákjaiban, és
mindig készen állt arra, hogy támogassa
őket, valamint új ötletekkel, friss szem-
lélettel gazdagítsák az iskola életét. 

Nyugdíjba vonulása után sem sza-
kadt el teljesen az iskolától: mindig
érdeklődéssel hallgatta a diákok és kol-
légák sikereit, örömmel látogatta meg az
iskola régi tanáriját, és minden egyes
elismerés, amit a helyi fiatalok értek el,
különös büszkeséggel töltötte el.

Dr. Csörnyei László
polgármester

Emlékezés Dallos Nándorné Ilonka nénire,
Hosszúhetény meghatározó iskola-

igazgatójára, díszpolgárára

Számomra Ilonka néni nem csupán tanár
és igazgató volt, hanem egy közeli
ismerős, már-már családtag.
Szomszédként nőttem fel mellette, az ő
szeme láttára cseperedtem gyermekként,
majd váltam felnőtté. Középiskolai és
egyetemi éveim kísérője és támogatója
volt. 

Búcsúzni nehéz, de tudom, hogy
öröksége tovább él bennem és minda-
zokban, akiket egykor tanított és
támogatott. 

Köszönöm Ilonka néni, hogy
mindig ott voltál, hogy egyengettél az
utamon, és igazi példaképként szolgáltál
számunkra. 

Nyugodj békében, soha nem fe-
lejtünk el! 

Dr. Csörnyei László

Drága Ilonka néni!
Hatvan év emlékei kapcsoltak

össze bennünket. Igen, hatvan év, hisz
Ön volt az első osztályos tanító nénim,
akinek a táblára írt gyöngybetűit, keze
simogató érintését, nem felejtettem el. 
Tudom, hogy sokat küzdött egy új
iskoláért és sikerült, 1980-ban átadták
az új épületet. Ezzel nemcsak épületet
teremtett, hanem összetartó, kiváló tan-
testületet, modern, szakmai műhelyt is.
A nyolcvanas évek elején sokan kezdtük
itt a pályánkat, fiatal, tapasztalatlan
pedagógusok, zömmel hetényiek. Ilonka
néni maga köré gyűjtött minket, mint
kotlós a kiscsibéit. Szeretettel, türelem-
mel indított el bennünket a pályánkon.
Bízott bennünk és azt tanította, hogy
merjünk új dolgokat kipróbálni. Nyitott
volt az innovációkra, pártolta az új
ötleteket, pedig az akkor még nem volt
gyakorlat. Olyan iskolát teremtett, ahol
jó volt tanárnak lenni, ahova öröm volt
minden nap belépni.  

Támogatása, biztatása segített abban,
hogy igazgató-helyettes, majd igazgató
lettem a hosszúhetényi iskolában. Sok-
szor mentem hozzá tanácsért, segít-
ségért. Mindig szeretettel várt, itt cseng
nyugodt, bölcs útmutatása a fülemben.

Drága Ilonka néni! Mióta én is
nyugdíjas lettem, és meglátogattam,
hogy tudjam, hogy van, és hogy
beszélgessünk az unokákról, az életünk
dolgairól, meg persze az iskoláról, mert
az iskola mindig is a szeretett második
otthona maradt. Örült, ha a diákok, vagy
a kollégák sikereiről hallott.

Kedves Ilonka néni! Kollégái, volt
tanítványai, az iskola dolgozói nevében
búcsúzom az édesanyától, a nagy-
mamától, a pedagógustól, iskolaigaz-
gatótól, Hosszúhetény díszpolgárától.
Köszönöm, hogy a segítőm és támas-
zom volt, emlékét szeretettel megőrzöm,
nyugodjon békében.

Részletek Radó Zoltánné 
búcsúztató beszédéből

Személyes búcsú Ilonka nénitől



„A Kelet-Mecsek falvaiban, Hosszúhetényben, Óbányán,
Kisújbányán, Pusztakisfaluban megrendezett Üveges Hétvégék
programjai is hozzájárultak ahhoz a folyamathoz, melynek ered-
ményképpen a magyarországi üvegművesség 2021-ben felkerült
a szellemi kulturális örökség nemzeti jegyzékére. 

Hat európai ország: Csehország, Finnország, Franciaország,
Spanyolország, Németország és Magyarország közösen pályázott
arra, hogy az UNESCO által gondozott „Emberiség szellemi kul-
turális örökségének reprezentatív listájára” az üvegművesség
felkerüljön. Magyar részről a munka dandárját az üveges szakma
részéről Hegyvári Betti, Török Sára és Pattantyús Gergő
üvegművészek, a koordinációt és a dosszié összeállítását a
Szellemi Kulturális Örökség Magyar Nemzeti Bizottságának
elnöke, egyúttal a Szabadtéri Néprajzi Múzeum Szellemi Kul-
turális Örökség Igazgatóság vezetője, dr. Csonka-Takács Eszter
végezte. A pályázati anyaghoz tartozó bemutatkozó film egy
részét Kisújbányán, a pusztabányai hutafeltárásnál, valamint a
hosszúhetényi üvegkiállításban forgattuk.

Az UNESCO szellemi kulturális örökség megőrzésének
Kormányközi Bizottsága az afrikai Botswanában tartott 18.
ülésszakán, 2023. december 6-án hozta meg döntését arról, hogy
„A kézműves üvegkészítés tudása, mesterségbéli technikája és
képességei” című örökségelemet felveszi a listára.  

Az UNESCO oklevelek ünnepélyes átadására Budapesten, a
Klebelsberg Kultúrkúriában, a GlasSpring kortárs üvegművészeti
kiállítás keretében, 2024. április 24-én került sor, öt kategóriában.
Nekem jutott a megtiszteltetés, hogy az alábbi kategóriában az
oklevelet átvehettem.

Az üvegművesség hagyományának ápolásában,
szimpózium-rendszerű tudásmegosztásban, a közösségi és
nemzetközi kapcsolatok kiépítésében szerepet vállaló

alkotótelepek, alapítványok, egyesületek, valamint a történelmi
és kortárs tárgykultúrát megjelenítő és népszerűsítő, megőrzési
stratégiákat kidolgozó intézmények, múzeumok, kiállítóhelyek
számára.

A Kelet-Mecsekben immáron 17 éve szervezzük az üveges
hétvégéket. Fújtunk már üveget Óbányán, Püspökszentlászlón,
Kövestetőn, Pusztakisfaluban, Pusztabányán, Kisújbányán,
Hosszúhetényben. Az elmúlt 20 évben a bemutatókon kívül
igyekeztünk maradandó értékeket is létrehozni: állandó üveghuta
létesült Kisújbányán és Óbányán, ifjú Lang Ádám történész
könyvet írt Üveghuták a Kelet-Mecsekben címmel, tanulmányu-
tat szerveztünk a Bajor Erdő üvegműves hagyományainak tanul-
mányozására, üvegharangot kapott Kisújbánya, Hosszúhetény-
ben állandó üvegtörténeti kiállítás nyílt, megtörtént a
pusztabányai üveghuta régészeti feltárása, nagyvonalú
mecénások, elsősorban a Mecsekerdő Zrt. segítségével létrehoz-
tuk az Üvegesek Útja tanösvényt, mely egy 24 km-es körút, és 16
tablón mutatja be a kora újkori üvegkészítést, és az ahhoz kap-
csolódó szakmákat. 

A Kelet-Mecsek üveghutáinak örökségét őrző, és bemu-
tatását szívügyének tekintő maroknyi csapatunk oszlopos tagjai
egyre fogynak. Az első üveges hétvégét követően 2008-ban
Jegenyés Jánostól, az idén Papp Jánostól és dr. Müller Zsuzsan-
nától, valamint Budveszel Gyulától kellett örökre elbúcsúznunk.
Őrájuk emlékezve adtuk át az UNESCO oklevelet a Nemes János
Művelődési Központ új vezetőjének, Poór Gabriellának Az
oklevél a XVII. Üveges hétvége kiállításmegnyitójának
keretében került méltó helyére a hosszúhetényi  üvegkiállításban. 

Derksen Györgyi
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XVII. Üveges Hétvége a Kelet-Mecsekben
idén Óbányán fújták az üveget

Idén szeptember 14-i hétvégén zajlott a XVII. Üveges Hétvége a
Kelet-Mecsekben rendezvénysorozat, melynek központi
helyszíne Óbánya volt.  Szombat délután a hosszúhetényi
kultúrházban László Kyra budapesti üvegművész időszaki üveg-
kiállítása nyílt Montázs címmel. A kedvezőtlen időjárás ellenére a
kiállítás megnyitó nagy érdeklődésnek örvendett, a kiállítást
Máthé Andrea esztéta és ifjabb Ficzek Ferenc képzőművész nyi-
tották meg.  
UNESCO örökségelem lett az üvegművesség, ennek apropóján
Derksen Gyöngyi a Neuglasshütte Német Nemzetiségi Kulturfalu

Egyesület elnöke tájékoztatta a közönséget a megtisztelő cím
átadásának előzményeiről és  annak átvételéről. 

Az óbányai program szombaton 10 órakor kezdődött a falu
központjában, amelyet Őri László a Baranya Vármegyei Önkor-
mányzat elnöke és Hardicsay Sándor az Üveges Hétvége óbányai
szervezője nyitottak meg. A hétvége programját üveggfúvás
bemutatók és üvegvásár színesítette. Az óbányai Heimetmúzeum-
ban rendezett  üvegművészeti kiállítást  Budveszel Gyula üveg-
fújó mester emlékére rendezték. A vasárnapi üvegfújás bemu-
tatókban Smetana Ágnes, Pattantyús Gergyely, James Carcass és
Telegdi Balázs üvegművészek és tanítványaik közreműködtek. 

Poór Gabriella

UNESCO szellemi kulturális örökség lett
az üvegművesség
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Jubiláló Olvasókör
20 évről emlékeztünk meg

Emlékezzünk! 

20 éves a 21. századi helyi OLVASÓKÖR.
Az ezredfordulón arról beszélgettünk Müller Zsuzsával,

hogy megszervezzük azokat az őszi estéket, amelyeken Bocz
Gyula Munkácsy-díjas itt élő szobrászunkkal beszélgetünk
művészetről, az emberről. a természetről, a világról. Fájdalom,
hogy nem valósulhatott meg tervünk, mert Bocz Gyula 2003-ban
itthagyott bennünket.

Újabb tervezgetésünk a száz évvel korábbi  Polgári
Olvasókör múködésének példájából  fakadt. Döntöttünk: hozzunk
létre mi is egy mai tematikájú olvasókört. Szervezkedtünk.
Nehezebb volt, mint gondoltuk. A mai embert olvasókörbe hívni
akár riasztó is lehet, hiszen több az író, mint az olvasó.

Végül szerencsénk volt, mert egy maroknyi csoporttal
elindíthattuk közös működésünket. Az alapítók elismerést
érdemelnek, mert vállalták a kezdeti nehézségeket, a program
kidolgozását, az összecsiszolódást. A célkitűzések egyre tágultak,
már nem elégedtünk meg a klasszikus olvasóköri programokkal,
hanem bővítettük azokat ismeretszerző kirándulásokkal Baranya
dimbesdombos falvainak megismerésével. Tájházakat látogat-
tunk, neves mesterembereket láthattunk munka közben: a híres
kékfestő János bácsit, neves mézeskalács készítőket, régi
malmokat, stb. Így váltak nagyon emlékezetessé közös kirándulá-

saink sok-sok vidám perccel.
Az olvasás szerves része az írókkal, költőkkel való találkozás

is, munkásságuk, személyiségük megismerése. A Szépírók Tár-
saságának támogatásával találkozhattunk Kossuth-díjasaink
neves képviselőivel, Bertók László költővel, Sándor Iván íróval.
De nagy élmény volt Videcz Ferenc ismert vadászíróval  való
találkozásunk. Azóta már Ő is csak emlékezetünkben él, akárcsak
Kisbalázs György, aki személyesen hívhatott bennünket Ülj a
tüzünkhöz című, magával ragadó történeteinek megismeréséhez.
Palkovics György történeteit is a sajátos humorú szerző
előadásában ismerhettük meg, mint Balogh Róbert fiatal költő
verseit.

Büszkeségünk alapító társunk, a Déry-díjas Fischer Mária
(sz.: Simon Pálné pedagógus), akinek regénye, a Piros mezők
kézről kézre járt. Ugyanígy az Álomház és a Máshol kel fel a hold
c. verseskötetei. Megrendülve búcsúztattuk elhunytakor saját ver-
sével.

Szívesen emlékszünk színház- és hangverseny látogatá-
sainkra is, vagy meghívott vendégeink, Sólyom Katalin és Füsti
Molnár Éva rögtönzött humoros előadására.

A nyári szüneteket követően kellemes kerti partykkal foly-
tattuk összejöveteleinket, az utóbbi években a jól bevált ízes le-
csóvacsorákkal. Ezt követték a novemberi Hetényi Hétfő Esték
nagyon változatos ismeretterjesztő előadásokkal. Emlékezetesek
Prof. Emeritus Dr. Andrásfaly Bertalan és Prof. Emeritus Dr.
Lendvay Endre izgalmas, népszerűen előadott ismeretterjesztő
előadásai. Mellettük kevésbé ismert, de remek előadókat is
meghallgathattunk évről évre.

A két évtized alatt a tagság összetétele is változott ter-
mészetesen. Fiatalodott is. Az élet előre nem látható, váratlan
tragédiái soha nem múló, fájdalmas emlékezéssé váltak Papp
János és Müller Zsuzsanna megrendítő elmúlásával. Hiányukat
mindig érezni fogjuk, emléküket szívünkben hordjuk. Az élet
sorscsapásai kiszámíthatatlanok, de folytatni kell a rendelt felada-
tot.

Köszönet illeti a fáklyavivőket, az Olvasókör új tagjait,
vezetőjükkel, Dubniczkyné Ritával együtt. Folytassák a
megkezdett, értékeket, élményeket adó munkát. Gazdagodjanak
szellemben, lélekben tartalmas együttléteikkel az OLVASÁS
örömének továbbadásával az elkövetkező újabb 20 évben! Így
legyen! 

Barátsággal: Nádor Rudolfné Grosch Erzsébet

Az Olvasókör augusztus végén a Zsolnay és a Csontváry
Múzeumban járt, ahol Marsai Ágnes képzőművész tagunk tár-
latvezetést tartott.

Ízelítőt kaptunk Zsolnay Vilmos életéből, akinek alkotásait a
századfordulón több világkiállításon is méltán díjazták. Újításai,
az eozinmáz, az épületkerámiáknál használható pirogránit,
kísérletező kedvét, vegyészi tudását is bizonyítják.

Felfrissítettük tudásunkat Csontváry Kosztka Tivadarról is.
A „Napút” festészet megalkotójának hatalmas vásznait, gyönyörű
színeit mindenki megcsodálja. 

Nemcsak művészeti szempontokról hallhattunk, hanem kis
történelmi korrajzot is kaptunk az akkori időből. Nagyon sok
érdekes dolgot tudhattunk meg mindkét művészemberről.
Köszönjük Ágnesnek a rendkívül értékes és színes tárlatvezetést!

Dubniczkyné Rita

Séta a múzeumban Piknik
Alig vártuk, hogy a nagy meleg enyhüljön és megtarthassuk
szokásos éves lecsós piknikünket. Az idén Neukircherné Tonkó
Zsuzsa tagtársunk vállalta magára a lecsó elkészítését. 

Szeptember végén Zsuzsa családi szőlő birtokán jártunk. A
hely varázslatos volt, majdnem az egész vármegyére ráláttunk és
még egy csodás naplementében is részesülhettünk. Az étek finom
lett, mindenki nagyon jól érezte magát, sokat beszélgettünk. Az
estét közös énekléssel zártuk.

Dubniczkyné Rita

A Határokon Túli Magyarságért Alapítvány szervezésében
szeptember 27-én Pécsett a Pannon Magyar Ház kiállítótermében
nyílt kiállítása Marsai Ágnes képzőművésznek “Mélységes mély a
múltnak kútja” címmel.  
Heritesz Gábor szobrászművésznek a Kaposvári Agórában a
Vaszary képtárban “In memoriam - Nagámi” c. kiállítása nyílt meg.
A tárlat január 11-ig látogatható.
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Hetényi Szüret
Hagyományőrzés és összefogás

Hosszúhetény idén is ünnepelte a szüretet, egy olyan eseményt,
amely a település életének szerves részét képezi. Régebben a falu
népe a szőlőmunka befejeztével hagyományosan összegyűlt,
hogy megünnepelje az új bor születését és közösen mulasson. Ezt
a szokást eleveníti fel a Hetényi Szüret.

Az idei év különleges jelentőséggel bírt. Papp János, a
Hosszúhetényi Népi Együttes korábbi vezetője és a szüreti
felvonulás főszervezője tragikus hirtelenséggel elhunyt. Hiánya
hatalmas űrt hagyott maga után, a szervezőkre nehéz feladatot
rótt. Ám a hosszúhetényiek összefogtak, és Poór Gabriella, a
Művelődési Központ vezetője vállalta a feladatot, hogy folytassa
a hagyományt. Mellette Bocz Léda, Kruzsely Gina Erzsébet, Lás-
zló Emese Tímea és Zugfil Rolf, valamint a Népi Együttes tagjai
is nagy lelkesedéssel láttak hozzá a szervezéshez.

Az eredetileg szeptember 28-ra tervezett mulatságot az eső
miatt október 13-ra kellett halasztani. Ám a résztvevők rugal-
masságának köszönhetően a felvonulás végül sikeresen megren-
deztük. A falu legényei feldíszítettek a lovaskocsikat és a traktort,
majd kikérték a csőszlányokat. A zenészek idén is felejthetetlen
hangulatot teremtettek. A vidám zenélő menet végigvonult a
falun, majd amikor a csőszök a párjukra mind rátaláltak, a bíró
(Zugfil Rolf) és a bíróné (Bocz Léda) vezetésével menettánc
indult a kopjafától a főutcán. 

A legkisebbek sem maradhattak ki az ünneplésből: a hetényi
iskolások, Székelyné Nagy Tímea vezetésével, Lázárné Szabó
Emese és Pappné Pintér Ilona segítségével színesítették tán-
cukkal a programot, bizonyítva, hogy a hagyományok ápolása a
fiatalok körében is él.

A hosszúhetényi szüreti felvonulás minden olyan fiatal
ünnepe, aki szívesen részt vesz ezen a hagyományőrző
eseményen. Nem kell profi táncosnak lenni ahhoz, hogy csat-
lakozhass a felvonuláshoz. A közös próbák során lehetőség nyílik
megtanulni a tánclépéseket, a dalokat, és persze új embereket

megismerni. A felvonulás napján pedig a résztvevők együtt ünne-
pelhetnek, megmutatva, hogy a fiatalok is képesek a ha-
gyományok ápolására és a közösségépítésre. A szüreti felvonulás
ugyanis nemcsak a szőlőmunka befejezésének ünnepe, hanem a
közösség összetartozásának is fontos szimbóluma. A fiatalok
bevonásával biztosítjuk, hogy ez a szép hagyomány a jövő ge-
nerációk számára is megmaradjon. 

Az idei szüreti bál ismét óriási siker volt! A Show-haj+
zenekar fergeteges hangulatot teremtett, az elővételes jegyek
gyorsan elfogytak.

A szervezők köszönetüket fejezik ki a zenészeknek, tán-
cosoknak, borászoknak, polgárőröknek, lovasoknak, fogatosok-
nak és a településüzemeltetés munkatársainak a támogatásért. 

A hosszúhetényi szüreti felvonulás 2024-ben is bizonyította,
hogy a hagyományok ápolása és a közösség ereje képes bármi-
lyen nehézséget legyőzni.

László Emese Tímea

Nagy örömmel jelentjük, hogy októberben elindult a „Hogyan ne
tiporjon el a klímafélelem?" művészetterápiás csoport. Miért is?
Hát ezért…

Akármennyire is szerencsések vagyunk mi, hetényiek, hogy
az otthonunk gyönyörű környezetben, a természet ölében talál-
ható, egyre jobban a saját bőrünkön is érezhetjük az ökológiai
válság tüneteit. A több hónapos szárazság, a két nap alatt lezúduló
egész évszakos esőmennyiség, a hirtelen, nagy mértékű
hőmérsékletingadozás aggodalmat szülhet. Talán az eddig bizton-
ságot adó természet egyre kiszámíthatatlanabb erőkkel próbál
minket felébreszteni, kijózanítani a saját vesztünkbe rohanó
fogyasztói életvitelből? Lehet, hogy itt az ideje újból átgondolni,
hogy valóban miben is fejlődünk?   Mi az az értékrend, ami men-
tén mi, öntudattal bíró lények, emberek szeretnénk élni e
csodálatos bolygón? És mit tehetünk, annak ellenére, hogy ilyen
„kicsik” vagyunk? 

E kérdésekkel szembesülve többünkben düh, félelem, szívet
szakító bánat, tehetetlenség, vagy akár szorongás és depresszió
kelhet életre. A nehéz érzésekkel sokszor egyedül vagyunk, és
azok kimondása eredménytelen panaszkodásnak tűnhet. Mind-
eközben az érzéseinknek létjogosultsága van, és teret kívánnak,
hogy végre kibontakozhassanak, látva legyenek. A mókuskerekes
mindennapokban egyedül nehéz foglalkozni, megküzdeni a
klímafélelemből adódó érzésekkel, gondolatokkal. Ez oknál

fogva októberben létrejött a környezetvédelmi erőforrások
aktivizálását segítő művészetterápiás csoport Hosszúhetényben.
A tíz alkalmas csoportfolyamat mesékre épül, és márciusban
közös környezetvédelmi lépések kidolgozásával folytatódik.
További részletek és kapcsolódási lehetőségek a gyalogut.hu hon-
lapon találhatók. A projekt a Közös Értékeink pályázat támo-
gatásával valósul meg. 
https://kozosertekeink.hu/                                       Zseni Lívia

„Ásóvillás ébredés” – utak egy életbarát 
jövő felé



ZENGŐ 11

A tájház háza tájaA tájház háza tája
Az ősz sem telt programok nélkül a
Hosszúhetényi Tájházban. Október 13-
án a szüreti felvonulás okán volt élettel
teli a ház: készülődő csőszlányok és
családjaik várták a lovaskocsikocsikkal
értük érkező legényeket. Végál-
lomásként szintén a tájházhoz vártuk a
felvonulókat, akik a hátsó udvart
benépesítve vidám szőlőlopással, tánc-
cal zárták a napot. A táncosok és a
közönség számára a jó hangulatot a népi
együttes zenekara és a Bortermelők és
Borbarátok Hosszúhetényi
Egyesületének borkóstolója biztosította. 

Október 19-én tartottuk a
Múzeumok Őszi Fesztiválja keretén
belül a családi őszbúcsúztató progra-
munkat.

November 9-én a szüreti
felvonulásban nagy segítséget nyújtó
fogatosokat láttuk vendégül egy va-
csorára, 15-én pedig a Tájház Túra csa-
pata zárta az évet egy jó hangulatú
estével.

Továbbra is folynak a
múzeumpedagógiai foglalkozások,
legutóbb az általános iskola hatodik
osztályos tanulói vettek részt egy
játékos ismeretszerző órán. 

November 30-án adventi koszorúk
készültek, a hozzánk érkező családokat
teával, süteménnyel, karácsonyi hangu-
lattal vártuk. Az előzetes regisztrációhoz
kötött programot minden évben ha-
gyományosan az advent közeledtével
tartjuk. Az idei év tematikája szerint
szárított gyümölcsökkel lehetett
díszíteni az otthonról hozott ko-
szorúalapot. Délutánra végül több, mint
húsz egyedi alkotás készült el
köszönhetően a kreatív gyerekeknek és
szüleiknek.

Ezúton is köszönjük Görföl László-
nak a kukoricamorzsolót, Müller
Ernőnének a molnárkocsi felajánlását.

Bognár Piroska

Egy igazán tökös nap a Tájházban

Október 17-én érkezett Hosszúheténybe
egy 1987-ben útjára indított világméretű
civil kezdeményezés, a Peace Run
nemzetközi csapata. 

A Nemzetközi Békefutás olimpiai
stílusú váltófutás, amelyhez bárki csat-
lakozhat egy pár lépésre, néhány utca-
hosszra, vagy akár kilométerekre is. A
békét jelképező fáklyát egy nemzetközi
csapat viszi országról országra. 

A Peace Run 6 földrész 140
országában kerül megrendezésre azzal a
céllal, hogy erősítse, elősegítse a nemzetek
közötti barátságot. Ebben az évben március

6-án indult a futás Olaszországból, a
Vatikánból, majd 21 országon keresztül, kb.
12000 km megtétele után érkezett a fáklya
Szerbia felől hazánkba. 

A futókat a Hosszúhetényi Általános
Iskola és AMI és a Nemes János
Művelődési Központ közös szervezésében
fogadták a gyerekek zenés, táncos műsorral
az iskola tornatermében. A sportolók bemu-
tatkozása és közös éneklés után a  tanulók
és pedagógusok is csatlakoztak egy rövid
távon a Pécs felé tovább induló csapathoz. 

Bognár Piroska

Nemzetközi Békefutás Hosszúhetényen átHosszúhetényi
ügyvédi irodámba

várom tisztelt
ügyfeleimet!

Andocsiné
Dr. Kestler
Annamária

Előzetes bejelntkezés:
70/395-0446

Ez is tök, az is tök, ugye ti is jösztök? cím-
mel tartottuk október 19-én családi
őszbúcsúztató napunkat, ahol minden a
tökről szólt. A Múzeumok Őszi Fesz-
tiváljához kapcsolódó program célja egy
közösségben eltöltött alkotással,
tevékenykedéssel, ismeretszerzéssel
gazdagított nap volt minden korosztály
számára.

A délelőtt tökfaragással telt, tíz órától a
benépesült udvaron lelkesen munkálkodtak
kicsik és nagyok, készültek a faragott tökfe-
jek. A PTE vendégként meghívott
szobrászművész hallgatói különleges
alkotásaikkal emelték művészi szintre a
tájház tornácán felsorakoztatott közel ötven
tökből készült kiállítást.

A nap folyamán kvízjáték, kóstoló,
kézműves foglalkozások és kirakodóvásár
várta az érdeklődőket, ahol sajtok,
lekvárok, szörpök, mézeskalács és kézzel
készített ékszerek színesítették a kínálatot. 

A felnőtt közönség tökös-mákos

réteskészítő workshopon vehetett részt
Poór Jánosné vezetésével. Az előzetes reg-
isztrációhoz kötött program során
kemencében sütött rétest és mézzel, dióval
ízesített tököt kínáltunk a látogatóknak. 

Kora délután Figura Ede
gyermekműsora színesítette a programot, a
humorral átszőtt előadásra sokan voltak
kíváncsiak.

Az istállóban tökhöz kapcsolódó
meséket nézhettek a legkisebbek, illetve
családi társasjáték kuckó is készült. 

A nap végén, amíg az utolsó rétes-
morzsa el nem fogyott, Bizse Bulcsú és
Bandája szolgáltatta a talpalávalót a kitartó
vendégeknek.

A napsütéses idő, a finom ételek,
kreatív feladatok és játékok mind hoz-
zájárultak, hogy sikeres napot zárhattunk,
ingyenes programunk teltházas volt. 

Ezúton is köszönjük a támogatóknak
és a közreműködőknek a sok segítséget!

Bognár Piroska



Mit is mondhatnánk az idei buliról,
amikor két nappal a kezdés előtt le kellett
zárnunk a jelentkezést? 

140 fő részvételével rendeztük meg
ezt a “tök jó bulit”. Egyrészt sajnálatos,
hogy volt, aki helyhiány miatt lemaradt,
tőlük elnézést kérünk, másrészt örültünk,
hogy ennyien érdekeltetek voltatok most
is. 140 főnél zártunk a regisztrációt, mert
nem akartuk, hogy a mennyiség a minőség
rovására menjen. 

Az idei év szervezői tevékenysége
nehezítve volt több technikai ok miatt. A
sok vidám arc viszont kárpótolt most is
mindenért minket. Ahogy kértük, minden-
ki a jó ízlés határain belül tartotta a

megosztó halloween-nel kapcsolatos
jelmezeket és kiegészítőket. Ezt ezúton is
köszönjük!

De mit köszönünk még? Először is a
terembérleti lehetőséget az önkor-
mányzatnak. A berendezést a
településüzemeltetés munkatársainak. A
fantasztikus díszítést a Csapó-Császár
családnak, a Tóth-Király családnak,
Szilágyi Róbertné Marcsinak és Varga
Adriennnek. Idén is szuper hangulatos
lett! Köszönjük a HOTE szüntelen támo-
gatását, élén Takács Ferenccel!
Köszönjük a bőséges vendéglátást a pol-
gármesteri hivatalban Csörnyei László
polgármester úrnak, aki most is kitett
magáért. Köszönjük továbbá a kiváló
zenei és hangszeres szolgáltatást a Csurgó
Zenekar Light-nak, és a felülmúlhatatlan
táncházat Nyisztor Miklósnak és Nyisz-
torné Mikuli Dorkának!

A szép díszítést sajnos nem hagyhat-
tuk ott, így köszönet az éjjeli bontásért
Ács Verának és Esztinek és a szervező
családoknak. 

A helyszínen fogyasztott finomságok
nélkül nem lett volna ilyen “tök jó a buli”,
így köszönet jár minden kedves adomá-
nyozónak is újfent! Köszönet a térképes
helyszíneknek, nagyon kellemes fogad-
tatásban részesültünk mindenhol!

Köszönjük a nyeremény
adományokat Märcz Ritának és a Kürtős
Édennek, valamint persze az Új Lendület

Civil Szervezetnek! 
Minderről csúcs fotók és videók is

születtek, melyek a Mindig ketten - fotó &
film, és a MayArt nevéhez fűződnek!

Új Lendület Civil Szervezet

Tök jó buli
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Október 9-én rendezték meg  Kisgyalánban a hársasberki
horgász tavon egy 96 órás, 5 nagyhalas horgász versenyt. Ez azt
jelenti, hogy az öt legnagyobb kifogott hal súlya számít. Tizen-
hét csapat vett részt ezen a versenyen, Hosszúhetényből négy
csapat indult.

Hetény carp team: Szibelle László, Kovács László, Hrubi
Dávid.

Sirup carp team: Fodor János, Lovas Tamás.
Humbák carp team: Apari Béla és Kaiser Róbert.
Halkoholisták carp team: Kovács Ádám, Sipos József, Wág-

ner Bettina.
Az időjárás nem volt a legkedvezőbb, de az alacsony lég-

nyomás, a szél, az eső, a hideg sem vette el a hetényiek kedvét,
és rengeteg gyönyörű pontyot fogtak. Annyit mentek a
mérlegelők a hetényi csapatokhoz, hogy egy idő után azzal
viccelődtek, hogy elküldik az üzemanyag számlát a
Hosszúhetényi Önkormányzatnak. A verseny végén, sikerült a
hetényi csapatoknak az élbolyban végezniük: a Hetény carp
team 2. helyen, a Humbák carp team 3. helyen, a Sirup carp team
4. helyen, a Halkoholisták 8. helyen végeztek. Utóbbiak egy
olyan helyről, amit senki nem választott volna.

Lett egy különdíjasunk is: Wágner Bettina, aki a verseny
egyedüli hölgy tagjaként végig kitartott, sőt, gyönyörű halakkal
vitte előre a csapatát.

Kovács László

Kifogták az ezüstérmet is
A Hosszúhetényi és a Pécsváradi Római Katolikus Plébánia hívei
október 19-én Lovász Zsolt plébános vezetésével zarándoklaton
vettek részt egy kirándulással egybekötve.

A hideg reggeli indulás ellenére, napsütésben érkeztünk meg
Paksra az Atomerőműbe. A Látogatóközpont interaktív kiállítása
nem csak a paksi atomerőmű működését, hanem a Földön lévő
mondhatni összes villamosáram termelését mutatta be. 

Pakson a Szentlélek-templomot Zsolt atya és a sekrestyés
mutatta be, majd Jézus Szíve-templomban újra ámulatba estünk.
Ott Kürtösi Krisztián plébános fogadta a csoportot és mesélt a
templom történetéről. 

Utunkat a paksi Városi Múzeumban folytattuk, ahol megis-
merhettünk a város régészeti korszakait, a történetét, és a nép-
rajzát.

Következő megálló a németkéri Szent Kereszt Felmagasz-
talása-templom. A sekrestyés felesége egy kis frissítővel,
süteménnyel látta vendégül a csoportot, ezután a cecei Szent
Kereszt Felmagasztalása-templomot néztük meg, ahol a plébános
mesélt a templomról. 

Simontornya felé vettük utunkat, ahol a várat tárlatvezető
mutatta be.

Ezután érkeztünk Alsószentivánba a Fatimai Szűz Mária
kegyhelyhez. Zsolt atya a zarándoklat végén szentmisét mutatott
be. 

Az igazán izgalmas és tanulságos utunkat egy finom va-
csorával zártuk. Köszönet Kruzsely Lászlónak, a
gépkocsivezetőnek a biztonságos megérkezésért. 

Dubniczkyné Rita

Zarándoklat Alsószentivánba

A Hosszúhetényi Kulturális Alapítvány
november 5-én tartotta tisztújító
kuratóriumi ülését a könyvtárban. 

A tagság személyi változását Dallos
Nándorné sajnálatos halála és Dömös
Tibor elfoglaltságok miatti lemondása
indokolta.  Az alapítvány Jánosi László
iskolaigazgatót és Wágner Mónika
könyvtáros tanárt javasolta a
megüresedett posztokra, amit a jelöltek
el is fogadtak. 

A gyűlésen Szikszainé Lakatos Éva
az alapítvány elnöke számolt be a pénzü-
gyi helyzetről, majd a tagok a jövőbeni
tervekről, célokról egyeztettek. 

Dömös Tibornak ezúton is köszön-
jük a kulturális alapítványban végzett
segítő munkáját. 

P.G.
***

A Nemzeti Kulturális Alap Örök-
ségvédelmi kollégiumának támogatásá-
val a Somkerék- dűlőben található római
villagazdaság  régészeti kutatása Dr.
Szabó Máté régész vezetésével tovább
folytatódik várhatóan jövő év tavaszáig.
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Az 1956-os forradalom és szabadságharc tiszteletére rendezett ünnep-
ség megható községi megemlékezést hozott az egybegyűltek számára.
A Zengő és a Hármashegy ölelésében a Kopjafánál nemzeti színekbe
öltöztetve ismét érthetővé és kitapinthatóvá vált az összetartozás,
valamint a közösségi és nemzeti hovatartozás. 

Az ünnepség Bojtos Lili köszöntőjével kezdődött, aki
Hosszúhetény Község Önkormányzata nevében üdvözölte az
egybegyűlteket, külön kiemelve a Pécs-Baranyai ’56-os Szövetség
képviselőit. Az ünnepség nemzeti himnuszunk közös eléneklésével
folytatódott, amelyet Keserű Árpád által vezetett Ifjúsági
Fúvószenekar kísért. 

Az ünnepi műsorban közreműködött a Hosszúhetényi Daloskör,
akik Siptár Ernő Októberi induló című dalát adták elő Somogyi
Bernadett vezetésével. Megható pillanatokat hozott a Hosszúhetényi
Általános Iskola és Alapfokú Művészeti Iskola 8. évfolyamos diák-
jainak irodalmi és zenei összeállítása, amelyben Majtényi Flóra, Váczi
Mihály és a Kormorán együttes versrész-letei, valamint Pintér Béla
’56 él! című dala is elhangzott. A műsor Barbarics Beáta tanárnő
irányításával valósult meg, az előadásban közreműködtek: Bári
Szilárd Valter, Bodó Lilla Borbála, Dallos Péter, Kaáli-Nagy Kop-
pány, Németh-Gyeraj Ákos, Révész Bíborka tanulók.

Az ünnepi beszédet Dr. Haramza Márk történész, a Janus Pan-
nonius Múzeum munkatársa mondta el, aki mélyreható gondolatokkal
emlékezett meg az 1956-os események jelentőségéről és hatásairól.

Az ünnepi beszéd után, a hagyományokhoz híven az elismerések
átadása következett. Hosszúhetény Községi Önkormányzat
Képviselő-testülete nevében Dr. Csörnyei László polgármester úr és
Óbert Gábor alpolgármester úr adták át a „Hosszúhetényért” és
„Közszolgálatért” kitüntető díjakat. 

A testület „Közszolgálatért” Kitüntető Díjban részesítette
Fuchs Ferencnét a Zengő Óvoda konyháján végzett több évtizedes
odaadó és figyelmes munkájának, valamint a szülői munkaközösség-
ben végzett példamutató tevékenységének és hiteles szakmai életpá-
lyájának elismeréséül. 

„Közszolgálatért” Kitüntető Díjat adományozott Görföl Lás-
zlóné részére Hosszúhetény község legifjabb lakóinak egészségét és
jóllétét szakértő figyelemmel kísérő, több évtizedes kimagasló és

lelkiismeretes gyermekorvosi asszisztensi munkájának, valamint
kivételes szakmai elhivatottságának elismeréséül. 

„Közszolgálatért” Kitüntető Díjat vehetett át Csajkás Géza a
hosszúhetényi kézilabda sportágban végzett több évtizedes
kiemelkedő edzői munkásságának, generációkat a sport szeretetére
nevelő elhivatott testnevelői tevékenységének, a kézilabdában és más
sportágakban elért regionális és országos sikereinek, magas szintű
szakmai életútjának, valamint a hosszúhetényi sportélet színvonalas
működtetésének elismeréséül.

„Hosszúhetényért” Kitüntető Díjban részesült Marsai Ágnes
kiemelkedő, értékteremtő és megőrző képzőművészeti munkájának, a
közösség művészeti életét fellendítő kezdeményezéseinek, a helyi
kultúra iránti elkötelezettségének, a Hetényi7ek művészcsoportban
végzett tevékenységének és a település hírnevének öregbítése elis-
meréséül.

Hosszúhetény Községi Önkormányzat Képviselő-testülete posz-
tumusz Hosszúhetény Díszpolgára Címet adományozott Papp
János részére Hosszúhetény közösségéért végzett közel 40 éves közs-
zolgálati, közművelődési és pedagógiai tevékenységének, a
hagyományőrzésben nyújtott kimagasló munkájának, a helyi
közösségek megalakulásáért és fennmaradásáért végzett több
évtizedes kitartó és eredményes tevékenyégének, a Zengő és
Múltmentő újságok lelkiismeretes szerkesztésének, valamint a magas
színvonalú hosszúhetényi kulturális élet megteremtésének elis-
meréséül. A díjat felesége, Pappné Pintér Ilona vette át lányai
kíséretében.

Az ünnepség koszorúzással folytatódott, amelyen a Pécs-
Baranyai ’56-os Szövetség, a Történelmi Vitézi Rend, a helyi önkor-
mányzat, intézmények, valamint civil szervezetek képviselői rótták le
tiszteletüket. Az eseményt a Szózat közös eléneklése zárta, majd a
résztvevők fáklyás felvonulással vonultak a trianoni keresztig. 

Az 1956-os forradalom áldozatairól másnap szentmise keretében
is megemlékeztek. Hosszúhetény közössége ismét bebizonyította,
hogy méltón őrzi múltját, tiszteli hőseit, és elismeri azokat, akik hoz-
zájárulnak a falu fejlődéséhez.

Budaváriné Takács Tímea

„A szabadság ott kezdődik, ahol megszűnik a félelem.” 
(Bibó István)

‘56-ra emlékeztünk

A választási eredmények értelmében a képviselő-testület tagjai az elkövetkezendő öt évben:
Csényi Norbert, dr. Herbert Tamás, dr. Csörnyei László, Czentner Erika, Szabó Gábor, Dömös Károly, Óbert Gábor László 
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A HOTE eseménynaptárára visszatekintve
az év második felében sem sokat
tétlenkedtek egyesületünk tagjai. A nyár
beköszöntével feltöltődésként és csa-
patépítésként négy napot töltöttünk az
Erdélyi-szigethegységben, Pádis -
fennsíkon, ahol Czárán Gyula nyomában
jártuk be a karsztvidéket. Az ott töltött

napok alatt sokat beszélgettünk, nevettünk,
izzadtunk, szenvedtünk és számos túra-
útvonalat bejártunk: Glavoj-rét érintésével
felkerestük a Csodavárat, az Alvilág kapu-
ján keresztül beereszkedtünk a barlang
mélyén dübörgő Vár-patakhoz, felkerestük
a Bársza-katlanban található jégbarlan-
gokat, ebédeltünk a Galbina-szirten, lán-
cok és kötelek segítségével szurdokon,
barlangokon haladtunk át és megtekintet-
tük a Háromkirály vízesést. 

Az idei évben augusztus 2-a és 4-e
között ismét megrendeztük a HOTE tábort
Kisújbányán. A programok során a tábor
lakói megismerkedtek az ehető és mérgező
gombák világával, a tájékozódás lépéseiv-
el, a turistajelzések jelentésével, megtan-
ulták a laptájoló és térkép használatát,
majd ezt gyakorlatban a Máré-vár felé
vezető úton alkalmazhatták is. Megis-
merkedhettek Kisújbánya és Óbánya,
valamint az Üvegesek útja történetével, a
természetvédelmi területek és nemzeti
parkjaink jelentőségével.

Nyár végén egyesületünk tagjai
Pusztabányán gyülekeztek, hogy ter-
mészetvédelmi projektünk keretében a már
előkészített 30 darab madárodút össze-
szereljék és lefessék. Az így elkészült
odúkat október végén, november elején
kihelyezték Hosszúhetény közin-
tézményeibe, az óvodába, iskolába és a
település játszótereire, parkjaiba. Az elhe-

lyezésben helyi önkéntesek segédkeztek,
és nagy örömünkre az odúk szinte mind
örökbefogadóra találtak. Az odúkhoz a
faanyagot a Mecsekerdő Zrt. biztosította.

Az őszi időszakban az Egyesület meg-
tartotta a már hagyományosnak mondható
tematikus túráit.

A Szarvasnász túrán füleinket

hegyezve hallhattuk a szarvasbika jel-
legzetes hangját, mellyel tudatta, hogy ki
az úr a szarvastehenek háremében.

A Gesztenyeszüret a Kelet-Mecsek-
ben túrát követően megkóstolhattuk a
hagyományosan rőzselángon, serpenyőben
sült gesztenyét.

A Mecseki Láthatatlanok nyomában a
Kelet-Mecsekben túrán bejártuk azokat a
helyeket, ahol az 1956-os szabadsághar-
cosok is megfordulhattak, valamint csat-
lakoztunk a magyaregregyi megem-
lékezéshez a Máré-várnál. 

Büszkék vagyunk arra, hogy a kék-
túrázás napján Egyesületünk három tagja
is túrát vezetett a Mecseki szakaszokon.
Takács Ferenc, Kláricsné Kemler Viola és
Banga Sándor túráján is természetet
kedvelő túrázók találkoztak, és teljesítették
a kék túra adott szakaszát összesen 58 km-
en. 

Október 26-án befejeződött a For-
rástúra sorozatunk, mely összesen 7+1
túrából állt. Kláricsné Kemler Viola által
vezetett túrák során 341 túrázó 50 forrást
keresett fel a Mecsekben a megtett 148 km
alatt.

Az ősz folyamán egyesületünkben
megalakult az Önkéntes Forrásvédnökség,
melynek feladata a Mecsek forrásainak
tisztítása, vízhozam mérése és annak doku-
mentálása. Hosszú távú terveink között
szerepel a rossz állapotú források felújítása
is, folytatva ezzel Csokonay Sándor a
"mecseki források atyja” és Baumann
József munkáját.

November elején egyesületünkben
ismét a töltődésé volt a főszerep,  az őszi
csapatépítés során a Balaton partjára láto-
gattunk. A jó hangulatú hétvégén
felfedeztük a Tihanyi-félszigetet, a bala-
tonfüredi Lóczy-barlangot és a Koloska-
völgyet. Gyönyörködtünk a természet
színeiben és nagyon koncentráltunk, hogy
a ködös tájban legalább a Balaton körvo-
nalait megpillanthassuk.

Programjainkat Hosszúhetény Közsé-
gi Önkormányzata, a Z Elektronika Kft., a
Tom Market és a Kátolyi Pí-víz támogatta. 

Túrázzatok velünk!

Polyák Lívia

HOTE
ÍREK

A forrástúrák után Csokonay
Sándor munkáját folytatjuk



Az utolsó eseményeink óta továbbra is
aktívan teltek a hetek a FittBody háza
táján.

Augusztusban a Máré Erdei Futó-
versenyen Dallos László képviselte
egyesületünket, ahol a maratoni távon
szép eredményt elérve sikerült felfutnia a
dobogó 3. fokára. Ezt követte szeptember-
ben Balatonszőlősön a Szőlőskör futó-
verseny, ami nekünk már hagyománynak
számít.  Csábrák Andrásnak 50 km került
a kalapba, én hosszú idő után újrakezdő
lettem, úgyhogy idén a majdnem
legkisebb, 4 km-es távon indultam, mert
fontos a fokozatosság!

Szerencsére egyik program követte a
másikat, októberben rendezték meg a II.
Halloween FittBody közösségi Futást.
Volt “tök sok” lefutott, lesétált, lebicikl-
izett kilométer, szuper jelmezek, zsíros-,
vajas-, lekváros kenyér, édesség, süti,
kifli, popcorn, gumicukor, móka kacagás,
forró tea.

Ezt követte Csábrák András egyéni
futóversenye a Hegyestű Trail 115 km
(Csopak élménypark). 

Végül, de nem utolsó sorban lezajlott
az éves legnagyobb rendezvényünk a III.
Mozdulj Hetény! Ilyenkor nagyon sok
gondolat kavarog a fejemben.

Nagyon szépen köszönjük, hogy
ilyen szép számmal eljöttetek az
edzésekre, az előadásokra, és külön

köszönöm, hogy részt vettetek a
jótékonyságban is, hiszen az idei ren-
dezvény egy kicsit más volt, ugyanis a
belépők árából egy komlói Rett-szin-
drómás kislány mindennapjait támogattá-
tok. Ahogy láthattátok, hiszen Zórika és
családja meglátogatott minket a ren-
dezvényen nagyon jó helyre fog kerülni a
pénz. 

Szeretnék köszönetet mondani az
edzőtársaknak, akik idejüket, energiájukat
nem sajnálva a rendezvény mellé álltak:
Vicze Anikó, Bóna Elvira, Zsálig
Dorottya, Rauschenberger Gabriella,
Németh Valéria, Ureczky Dóra,  Csábrák
András. Köszönöm szépen  Szalayné
Märcz  Edinának és Märcz Ritának a büfét
a rengeteg finomsággal. Köszönöm
Bezzegh Krisztián az előadást, és hogy
megismerhettük még jobban a Hammer
Nutrition Hungary  termékeit. Köszönöm
a technikát, hangosítást, fotót, videót Kiss
Árpádnak és SWELL Dj Service-nek.
Köszönöm Lázárné Szabó Emesének a
logisztikát az iskolában. Szeretném
megköszönni a támogatóknak is, hogy
hozzájárultak a rendezvény színvon-
alàhoz: Z Elektronika Kft.,  Dallos László,
Dallos Veronika, Tom Market
Hosszúhetény, Győri-Gradwohl Ágnes,
KremerSport Krémerné Katics Mária
Krémer Antal, Amerien Zsuzsi, Daróczi
Károly, Daró-cziné Paskó Bettina,  Mézes

Katalin, Ambient Hotel & Aromaspa,
Decathlon Pécs, Aszta - Egészséges
Élelmiszerek Dr. Garamváriné Csanálosi
Andrea, Ruff Nóra Nóra kozmetika,
Tavasz Vendéglő, FutaVillány - FutaBor,
Papp F. Ferenc, Tóth Mónika, Csörnyei
László, AjaShop, Borbás Adrienn, Németh
Valéria, Märcz Rita, FittBody Katával,
ZöldségesM,  Straub Zsófia, Straub
Zoltán, FittBody Hosszúhetény Sporte-
gyesület, Ferling Szonja, Vajda-Csáki
Margit, Sásdi Gabriella, Dömös Diána.  

Remélem, mindenki jól érezte magát,
és vitt haza magával valamit ebből a prog-
ramból, ami plussz motivációt ad a továb-
bi napokhoz.

És ami a szívemnek kedves, hogy így
év vége felé meglepetés és megtiszteltetés
ért: itt is szeretnénk megköszönni Csényi
Norbertnek és Komlósi Évának a megk-
eresést, és hogy hozzájárultak ahhoz,
hogy szuper sporteszközökkel bővítsük a
FittBody repertoárt, ezáltal még színeseb-
bé, és kreatívabbá téve a FittBody
edzéseket a többi eszköz mellett. Köszön-
jük a bizalmat és a támogatást!

Most egy kicsit mi is pihenünk,
leszámítva a FittBody edzéseket. Jövőre
újult erővel várunk mindenkit sok
szeretettel eseményeinken!

Csábrák-Gonda Kata
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FittBody SE - III. Mozdulj Hetény!

A Pécsváradi Leányvásár kísérő program-
ja, immár hatodik éve a Pécsváradi
Emlékházban nyíló kiállítás. Ebben az
esztendőben a hosszúhetényi Radó
Tihamér népviselet gyűjteményének egy
kis szeletét mutattuk be. 

A „Fejkendők és főkötők„ címmel
bemutatott kiállítást dr. Minorics Tünde
etnográfus nyitotta meg. Maga a szakem-
ber is rácsodálkozott a gyűjtemény
gazdagságára. Kasmír, selyem, bársony,
rojtos – és csipkeszélű, kivarrott, hímzett,
batiszt és tüll fejkendőket, nyakravalókat,
és annak téli és nyári változatait nézhették
meg a látogatók.

A régi főkötők, a férjes asszonyokat
megillető öltözetdarabok lélegzetelál-
lítóan szépek. A főkötőket csipke, pántli-
ka, gyöngy díszítette vagy kivarrták. Ma
már az elkészítésükhöz való anyagokat
sem lehet kapni.

A hosszúhetényi nagyünnepi vise-
letbe felöltöztetett bábú minden látogató
szemét vonzotta, sokan fotózkodtak mel-
lette. De minderről maga a gyűjtő, Radó
Tihamér tud a legtöbbet mondani. Öröm

és élmény volt hallgatni, amikor az
érdeklődőknek, a látogató csoportoknak
tárlatvezetést tartott. Nagy-nagy szeretet-
tel, lelkesedéssel mesélt az egyes darabok
beszerzéséről, arról, hogyan viselték,
hogyan kötötték meg régen a fejfedőket.

Köszönöm, hogy Radó Tihamér meg-
mutatta féltve őrzött kincseit, igazán

büszke lehet rá!  Reméljük, hogy a teljes
gyűjteménye egyszer majd helyet kap
Hosszúhetényben, egy állandó kiállítás
keretében, hiszen ennyi szépséget és
értéket a nagyvilág elé kell tárni.

Kárpátiné Kovács Zita
a Pécsváradi Emlékház tulajdonosa

Hosszúhetényi gyűjtő kiállítása Pécsváradon
Radó Tihamér mutatta be népviselet gyűjteményét
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OVIS HÍREK Márton nap az oviban
Szüret

Sok-sok évvel ezelőtt kezdődött a régi
hagyományokat újrateremtő óvodai szüret
ünnepe. Minden ősszel megrendezzük a
gyerekek és felnőttek örömére, hiszen ide a
szülők is elkísérhetik a gyermekeiket. Vál-
tozás csak az időpontban van, egyre hama-
rabb leérik a finom szőlő, ezért korábban le
kell szedni a gazdáknak. Bár sok régi
pincében és szőlőskertben már nem
termesztenek szőlőt, nem szüretelnek
együtt a nagy családok és nem készítenek
bort sem, azért még néhány háznál meg-
maradt a régi mesterség, és a gyerekek
megélhetik, megtapasztalhatják a szüret
örömét.

Ezt igyekszünk az óvodában is átadni
évről-évre. A szülők csodával határos
módon mindig elegendő mennyiségű
szőlőt tudnak nekünk biztosítani. A pici
gyerekek kisvödrökkel, kosarakkal hord-
ják a darálóhoz a gyümölcsöt, amit le is
préselünk. A szőlőlé készítés folyamatára
minden évben rácsodálkoznak,
elvarázsolja őket. Természetesen az ő
munkájuk által elkészült mustot örömmel
meg is isszák.

A napot szőlőlopás, bíró és bíróné
választás, csőszös népi játékok teszik még
színesebbé. A szüretet a táncház zárja az
udvaron. A koronát az ünnepre a szüreti
gulyás és a szüreti kalács – amit ebédre
készítenek ilyenkor nekünk – teszi fel,
hogy teljesen „igazivá” válhasson.

Pénzár Aliz óvodapedagógus

Lukács napi vásár
Az idei évben október 17-én ren-

deztük hagyományőrző ünnepségünket, a
vásárt, amit ebben az évben a Napocska
csoport szervezett és tematikájaként a
gombát választotta. 

Az előkészületek már az előző hetek-
ben elindultak, ilyenkor a csoportok
portékákat készítenek és kikiáltókat talál-
nak ki hozzájuk. Az óvónénik minden
évben kedveskednek a gyerekeknek egy
előadással. Idén „A gombakirály” című
mesével hangolódtunk a vásárban meg-
található portékákra. Az előadás után a hat
csoport párokba rendeződik, és az
elkészített portékákat kínálják egymásnak.
Az ovisok fabatkákkal vásárolhatják meg
maguknak a különféle finomságokat és
kreatív alkotásokat.

Zárásként felcsendülnek a népdalok,
hisz nem múlhat el vásár közös táncolás és
éneklés nélkül. 

Pissors Fenja óvodapedagógus

Szent Márton nap
November 11-én újból díszbe öltözött az
óvoda és nagyra nyílt a kapuja, hogy
vendégségbe várja az óvodás aprónép
családjait, a falu népét.

Az őszutóban legnagyobb jeles
napunk Szent Mártonhoz kötődik, aki
olyan emberi tulajdonságokkal élt, ame-
lyek példaértékűek lehetnek a mai
nemzedékek számára is. Emberszeretete,
jósága, irgalmassága, egyszerűsége,
igazságossága és kiváló szónoki
képességei mellett szerénysége nagyon
népszerűvé tették születése helyén,
hazánkban és egész Európában. 

Ezen a napon, azonban nem csak
Szent Mártont, hanem minden óvodás
Mártont, apuka Mártont, nagypapa Már-
tont is köszöntöttük.

Az óvónénik kedves meglepetés pro-
gramokkal készültek a családoknak:
kézművességgel, táncházzal, libás
játékokkal, mandalával. 

A sötétedéssel egyidőben fellobban-
hattak az apró mécsesek a gyerekek lámpá-
saiban. Az udvaron a közös tűznél,
lélekmelengető dallamokkal, versbe

foglalt legendában, „ködtől fátyolos
szemhatárral” a kis fények összefonódtak,
majd láncba fűzve útra keltek, hogy Szent
Márton emléke és jó cselekedeteinek híre
eljusson mindenkihez. Talán még sosem
voltunk ennyien az elmúlt 25 év Márton
napjain. 

Visszaérve az oviba zsíroskenyér és
tea jelképezte a libatort. 

Szent Márton napja az óvodánk német
nemzetiségi nevelésében kiemelt helyet
foglal el. 

A beköltöző német nemzetiségi csalá-
doknak köszönhető az óvodai és iskolai

német nemzetiségi nevelés – oktatás
bevezetése. Az ősök emlékére lett Szent
Márton napja a nemzetiségi csoportok
jeles napja. 

Márton napja nyitánya volt az első
német nemzetiségi hétnek. Az óvónénik
játékmesterekké váltak, Fledrich Ádám
bácsi harmonikája apró lábakat táncolta-
tott.

A gyermekek sváb népviselet kiállítás
keretében nem csak a viseletekkel, hanem
a hétköznapok tárgyi eszközeivel,
mesteremberek szerszámaival is megis-
merkedhettek, saját kékfestő műhelyt is
nyitottak. 

A német hagyományok mellett a
felelevenítésre, kijátszásra kerültek a ma-
gyar nyelvterületeken felgyűjtött szoká-
sok, játékok, hiedelmek, jóslatok is.

„Elhoztuk Szent Márton püspök vesszejét,
A szokást nem mi kezdtük és nem mi végezzük.
Állatainknak annyi szaporasága legyen,
Ahány ága-boga van a vesszőnek!”

Tíberné Pap Csilla óvodapedagógus

Új élmények az iskolásoknak 
A Nemes János Művelődési Központ
ismét pályázott a Nemzeti Művelődési
Intézet által hirdetett Petőfi Kulturális
Program szolgáltatásaira. Ennek ered-
ményeként szeptemberben a néptáncos
gyerekek az Iskola a Múzeumban című
programelem kapcsán a pécsi Vasarely
Múzeumba látogathattak el,  a 6. osztá-
lyos tanulók pedig a Petőfi Irodalmi
Múzeum jóvoltából a János vitéz
h(arcai) interaktív programon vehettek
részt a könytvtárban. 
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A Zene Világnapja tiszteletére október 1-
én az AMI zenetanárai iskolai „folyosó-
koncertet” adtak. 

Október 3-án a zene világnapja al-
kalmából megrendezett Zengő Fúzió hang-
versenyünkhöz a komlói, a pécsváradi és a
hosszúhetényi művészeti iskola mellett
idén először csatlakozott a szászvári
alapfokú művészeti iskola is.

A „Békefutás” résztvevőinek
fogadásán október 17-én többek között fel-
lépett az iskola kiskórusa Detrich Zsófia
tanárnő vezetésével.

November 7-én egy pályázat
keretében a Nemzeti Szimfonikus Zenekar
vonósnégyese adott két koncertet az iskola
alsó és felső tagozatos tanulóinak. 

Alapfokú művészeti iskolánk idén
ünnepli a hosszúhetényi iskolához tar-
tozásának 20 éves évfordulóját. Ebből az

alkalomból több rendezvényt tervezünk.
2025. január 14-én a pécsi Civil

Közösségek Háza Gebauer Galériájában
lesz a megnyitója annak a kiállításnak,
amelyet a képzőművész tanárok: Ipacs

Hajnal és Grosch Szilárd a régi és jelenle-
gi tanítványaik legszínvonalasabb
munkáiból állítanak össze.

Az „AMI 20” februárra tervezett
hangversenye és az idegen nyelvi
munkaközösség közös műsora egy új
kísérlet lesz az intézményegységek
együttműködésére.

Tavasszal játékos zenei „Ki mit tud?”-
ot szervezünk, ahol a résztvevők megmu-
tathatják egymásnak, hogy hol tartanak
hangszeres tanulmányaikban.

Az „AMI 20” záróeseményét 2025.
májusában tartjuk, amelyre szeretettel vár-
juk volt növendékeinket, hogy közösen
zenéljünk és beszélgessünk egy kellemes
találkozó keretében.
Természetesen a már hagyománnyá vált
programjainkat is megszervezzük: többek
között a karácsonyi, az iskolanyitogató, a
farsangi, a családi, a hangszerbemutató, az
anyák napi, a tanszaki és az év végi hang-
versenyeinket.
Rendezvényeinkre mindenkit szeretettel
várunk!

Baróti Tamás

Október 16-án angol nyelvi projektnapot tartottunk az iskolában a 3-8. évfolyamok
angolos tanulóival. A kisebbeknek volt angol táncház, a brit kultúrával és az őszi
ünnepekkel foglalkozó játékok, fejtörők, kézműves foglalkozás, a felsősöknek a 8.b ta-
nulói tartottak előadást Nagy Britannia jellemzőiről, látnivalóiról, kulturális
érdekességeiről. 

A gyerekek nagy kedvence lett Benda Judit, aki az elmúlt két évben öt kontinens
hatvanhárom országában járt. Kalandjairól, külföldi lehetőségekről, nyelvtanulásáról,
tapasztalatairól mesélt és lelkesen válaszolt a gyerekek kérdéseire.

Programunk zárásaként két angol zenekar koncertjén vehettünk részt. A Simply
English zenekar alapítója és vezetője Andy Rouse segítő közbenjárásával, és a Nemes
János Művelődési Központ támogatásával településünk csatlakozhatott a pécsi British
Autumn programsorozathoz, így a Simply English zenekar mellett vendégünk volt
Sheffield-ből a The Rosie Hood Trio, akik tradicionális angol zenét játszottak és hagy-
ományos táncokat mutattak nekünk.

November 16-án, Skóciai Szent Margit halálának évfordulóján, egy 9 fős hatodikos
csapat elindult a Réka várba, hogy elhelyezze az emlékezés koszorúját, és egy angol
nyelvű kisfilmet készítsen a környéken. Sok olyat tanultunk ebben a projektben, melyet
további hasonló ötleteknél hasznosítani fogunk. A kisfilm megtekinthető az iskola
YouTube oldalán. 

A videó linkjét elküldtük egy, a szent nevét viselő skóciai általános iskolának kap-
csolatfelvétel reményében.

LH

Tanévkezdés
A 2024/2025-ös tanévet 269 általános
iskolással kezdtük el. Közülük 131 diák
vesz részt a művészeti iskola valamilyen
képzésében. Az évnyitó ünnepségen 41
kisdiákkal rázhattam kezet és adhattuk
át neki a már hagyományos
„Schultütét”, azaz egy kis induló cso-
magot az évkezdéshez, amit ezúton is
köszönünk a Német Nemzetiségi Önko-
rmányzatnak. 
Az elmúlt évben a tanári kar jelentősen
átalakult. Az előző szeptemberhez
képest nyolc új pedagógussal és két
technikai dolgozóval gazdagodott az
iskolai dolgozók száma. (Balogh
Gabriella (testnevelés-földrajz),
Benczés Boglárka (angol), Dombainé
Pitz Lívia (német-osztályfőnök), Gáll
Anikó (napközi), Jánosi László (igaz-
gató/kémia-biológia), Kelemenné Kézi
Zsuzsa (napközi), Pinke Erzsébet (nap-
közi-tanító), Mühl Tímea (technikai
dolgozó), Szőke Zoltán (karbantartó))
Így jelenleg az iskola 100 %-os szakos
ellátottsággal működik, ami kifejezetten
jó helyzetnek mondható egy vidéki
intézmény esetében.

Technikai dolgozóink lelkiis-
meretes munkájának, és a számtalan
szülői segítségnek köszönhetően sok
minden javult meg, cserélődött ki. A
szeptemberi esőzések során kiderült,
hogy az épület három helyen még
mindig beázik (tornaterem, nagy aula,
harmadik emeleti folyosó). A probléma
sajnos nem újkeletű, és bár sok helyen
sikerült elhárítani a problémát, még
mindig vannak gyenge pontjai az épület-
nek. Adományok és felajánlások azóta is
érkeznek szülők, önkormányzati
képviselők felől, amit ezúton is nagyon
köszönünk. 

Át kell gondolnunk és újra kell
értékelnünk az eddigi jól bevált szoká-
sainkat. Amibe továbbra is kapaszkodni
tudunk az az összefogás, az egymás
iránti türelem, és a segítőkészség. Ezek
azok az alapvető értékek, amik az
előrehaladásban segíteni fognak minket
ebben a tanévben is. Reméljük sikerül
ezeket megvalósítani majd minden
kapcsolatainkban, itt az iskolában, az
iskola és a szülői ház, valamint az
intézmény és a fenntartó között is, példát
adva ezzel gyermekeinknek, hiszen talán
ez az, amivel a mai korban leginkább
szolgálhatjuk az ő fejlődésüket. 

Jánosi László

20 éves az Alapfokú Művészeti Iskola!

A könyvtár nyitvatartása:
december 14. – zárva

december 23 - január 5. – zárva
január 6 - január 9. – 14.00-15.00

A könyvtár általános nyitvatartása: 
hétfő – 10.00-16.00

kedd-péntek – 10.00-19.00

Angol nyelvi projektek az iskolában



18 ZENGŐ

HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ

Anyakönyv
Születtek:

Hollósi Lejla augusztus 14.
Wágnőder Benett augusztus 28.
Galácz Ádám augusztus 30.
Kádár Kata szeptember 3.
Szabó Cecília szeptember 7.
Voloncs Tímea szeptember 10.
Ózdi Noel szeptember 28.
Pál Letícia november 19.
Buváry Alfréd december 2.

Házasságot kötöttek:

Nimsz Klaudia és Farkas János augusztus 31.
Gera Krisztina és Havasi Attila október 18.
Schuller Szibilla Lilla és Krámli Dániel november 23.

Elhunytak:

Gunszt Dezső (1954.02.09.) augusztus 12.
Dallos Nándorné sz. Gergely Ilona (1932.11.06.) szeptember 21.
Gyarmati László (1963.03.17.) szeptember 26.
Schmidt Sándor (1958.02.04.) október 25.
Linbrun Antalné sz. Végh Etelka (1935.11.28.) november 13.
Bércesné György Judit Rózsa sz. György Judit Rózsa
(1957.11.16.) november 20.
Lukács Józsefné sz. Schmidt Katalin (1952.03.19.) 

november 22.

Idõsek köszöntése
Kedves Szépkorú  Hosszúhetényi Lakosaink! 

Nagy szeretettel és tisztelettel köszöntöm Önöket jó
erőben, egészségben, boldogságban. A Zengő újság hasábjain
keresztül kívánok minden ünnepeltnek nagyon boldog
születésnapot! Hosszúhetény Község Önkormányzata
nevében: 

Dr. Csörnyei László polgármester
Születésnaposok
80 éves:

Szatmári Sándor (10.08.)
Bánkuti Imre (10.14.)

85 éves:
Szigeti Jenőné sz. Csőz Anna (09.16.)
Csák Istvánné sz. Gál Gabriella (09.25.)
Ferencz Sándorné sz. Schenk Julianna (10.08.)
Bagó János (11.27.)

90 éves:
Hamberger Andrásné sz. Gunszt Irén (11.03.) 

92 éves:
Veit János (11.20.)

93 éves:
Ábrahám Sándor Istvánné sz. Kis Klára Katalin (10.23.)

Prof. Dr. Andrásfalvy Bertalan (11.17.)

December 14. 17 óra
“Hangfonalak”

December 30.
Óévbúcsúztató Zengő túra

December 31.
Szilveszteri bál

Jegyelővétel és asztalfoglalás: +36 30 694 7869

Január 11.
XXXIV. Téli túra

JANUÁR 25. 
Sváb bál

Január 21.
Két keréken a Duna mentén

Varga Piroska élménybeszámolója

Február 22.
Ovis szülők bálja

Miklós napi  hétvége
Idén december 6-án és 8-
án rendeztük meg a Mik-
lós napot településünkön.
Délelőtt boráldással egy-
bekötött mise kezdte a
programsorozatot, délután
kettő órától kézműves
ajándékvásár nyílt a
kultúrház udvarán, ahol a
Tavasz Vendéglő
munkatársai várták a
felmelegedni vágyókat
forralt borral és forró teá-
val. Eközben három
órától jótékonysági hang-
versenyt tartottak az
Alapfokú Művészeti

Iskola tanárai és növendékei, ezután advent vasárnapja lévén
gyúlt meg a második gyertya is a közösségi adventi koszorún a
templom melletti téren.
Köszönjük a felajánlásokat a gyerekek és a Mikulás nevében is a
Hosszúhetényi Önkormányzatnak, a Bortermelők és Borbarátok
Egyesületének, a Német Nemzetiségi Önkormányzatnak, a
Hosszúhetényi Nonprofit Kft.-nek, a Lazio Stone Kft.-nek,
Dömös Norbertnek, Dömös Tibornak, Abai Dávidnak, Csóka
Gábornak, Szabó Tibornak, Pifkó Lászlónak és Molnár Ferenc-
nek.

Ünnepi miserend
December 23. 6.00 rorate   /Hesz István/
December 24. 18.00 vigília  /Lovász Zsolt/
24.00 éjféli szentmise Püspökszentlászlón /Hesz István/
December 25. 11.00 ünnepi szentmise /Hesz István/
December 26. 11.00 Szent István vértanú  /Hesz István/
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TÁNC-SZÓK
Az idei ősz igazán eseménydúsan telt táncosaink és zenészeink életében. 
Egyesületünk október 5-én Horvátországban, Laskó településén járt a 15. Paprika Fesztiválon. 
Az idei évben falunk hagyományos Szüreti felvonulása rendhagyó módon az időjárás akaratából október 13-án került lebony-

olításra. Ez évben Bocz Léda és Zugfil Rolf bírói pár vezetésével táncolt végig a szép számban összegyűlt fiatal táncos sereg a Fő
utcán. 

Október 14-én a Somkerék zenekar Budapesten a Művészetek Palotájában lépett fel. A Vigad zenekarral közösen kísérték a
Tanac táncegyüttes táncosait a „Dusnoki lakodalmas” című műsorukban.

Október 15-én zenekarunk a Baptista Szeretetszolgálat Szeretetotthonába látogatott el, s remek hangulatú délutánt varázsolt
az ott lakóknak.

Október 18-20. között rendezték a Pécsváradi Leányvásárt, melynek zárónapján egyesületünk is megmutatta magát. Menet-
tánc mellett a folklór műsorban is felléptek táncosaink és zenészeink, valamint a műsor zárásaként hagyományosnak mondható
Zengő Rezek és Sárközi össztánc produkcióban is részt vett a társaság.

A Gyermektánccsoport háza táján nagy az öröm, mert nemrég negyvenre bővült a létszámunk. Ilyen sokan még sohasem
voltunk. Nagy fejtörést okoz ez a próbahelyszín szempontjából. A táncterembe már nem férünk be, ezért az aulában szoktunk
gyakorolni.

Szeptember 19-én a Vasarely Kiállítást néztük meg ingyenes múzeumpedagógiai foglalkozás keretei között a Petőfi Kulturális
Programnak köszönhetően.

Az októberi szüreti felvonulás mindig meghozza az elsős gyermekek kedvét a néptánctanuláshoz. Ez idén is így történt. 
Október 19-én szerepeltünk a II. Magyaregregyi Tánctalálkozó és Táncház elnevezésű rendezvényen. 
November 16-án az idősek napja alkalmából sváb táncokkal szórakoztattuk a közönséget. 

Kruzsely Gina és Lázárné Szabó Emese

November 20-án indult Palóc hímzés címmel szakköri foglalkozás-sorozatunk. A
Nemzeti Művelődési Intézet által hirdetett ASzakkör programra ebben az évben a
Nemes János Művelődési Központ is jelentkezett, és hat fővel, Bergauerné Szabó
Gyöngyi vezetésével vesz részt benne. A foglalkozások befejeztével jövő júniusban az
elkészült alkotásokból rendezett kiállítással zárul a program.

’Múlt és jövő?!’ címmel nyílt kiállítás
november 7-én a Komlóverzumban. 

A hosszúhetényi alkotók Czipó B.
Rózsa és Czipó Ernő tűzzománc műveit
már több alkalommal csodálhatta meg a
komlói közönség. Az idei tárlat külön-
legessége, hogy unokájuk, a 9 éves Czipó
Emília Ildikó munkái is kiállításra kerül-
tek. A család ifjú tehetsége első ízben
mutatkozott be a nagyközönség előtt. A
tárlatot dr. Henn Tamás muzeológus, a
Komlóverzum megbízott
intézményvezetője és Illés Orsolya, a
Kaptár Művelődési Központ munkatársa
nyitotta meg. Császár András, az EFAMI
oktatója és növendéke, Gocsál Mátyás
klarinétjátékával színesítette a programot. 

A kiállítás 2024. december 29-ig
tekinthető meg a Komlóverzum Láto-
gatóközpont emeletén.

Bognár Piroska

A Zsdral Art Galéria hosszúhetényi tulajdonosai Bocz Gyula örököseivel
együttműködve a művész hagyatékának nagy részét tervezik bemutatni. Az egyéni
életmű kiállítás Balatonfüreden lesz megtekinthető. Az eddig a Modern Magyar Képtár-
ban kiállított Bocz Gyula életmű most egyben kerülhet a közönség elé a Zsdrál Art
Galéria hivatalos képviseletében.

Idén is megrendeztük a már hagyományos Hetényi Hétfő Estéket. Ezalkalommal tudó-
sokat hívtunk meg, hogy meséljenek hivatásukról. Ebben nagy segítségünkre volt Prof.
Dr. Lendvai Endre, akinek ezúton is köszönjük a támogatását.

November 7-én indult útjára a sorozat egy helyi előadóval, Dr. Herbert Tamás
patológussal, aki elmondta, hogyan segít az ő hivatása a betegek gyógyításában.

Őt követte Prof. Dr. Alizadeh Hussain hematológus, aki a hematológia kihívásairól,
a betegségek megelőzéséről beszélt.

Harmadik előadónk Dr. Sánta Imre lézerfizikus bemutatta, milyen szerepet játszik
a hétköznapi életünkben és az orvoslásban a lézer.

A sorozatot Dr. Varga Péter zárta, aki az emlékezetkultúráról beszélt az
érdeklődőknek, valamint egy videófilmben mutatta be, hogy levéltári adatok alapján,
hogy járták végig a dédipapa I. világháborúban megtett útját, majd hősi halálának
valószínűsíthető színhelyét. Erről a Múltmentő újságban bővebben is olvashattak.

Reméljük, jövőre is találkozunk a Hetényi Hétfő Estéken.

A”Kisújbányai Baráti Kör” Alapítvány szervezésében idén november 9-én is megtar-
tottuk a Márton napi búcsút.

Az ünnepi szent misét követően – melyet Hesz István atya celebrált – a faluházban
jött össze a vendégség apraja-nagyja szép számmal, ahol családias hangulatban elfo-
gyasztottuk a finom ebédet, a rengeteg süteményt, melyet a vendégek hoztak. Ter-
mészetesen a bor és pálinka is előkerült. A jó hangulatról Bogyay László gondoskodott,
aki estig zenélt kicsiknek és nagyoknak.

Nagy öröm számunkra, hogy egyre több kisújbányai ingatlantulajdonos és család-
ja vesz részt a rendezvényeinken, ezzel is erősítve a helyi közösséget. Hála és tisztelet
mindazoknak, akik valamilyen formában támogatták, segítették a rendezvényt, illetve
együtt ünnepeltek velünk!

Borsi-Lakatos László kuratóriumi elnök

November 15-én tartották záró összejövetelüket a tájház túra csapat tagjai. Idén  Balázs Lász-
ló készített videóösszeállítást a kirándulásokról, amit Poór Gabriella vetített le  túratársainak. 

A jó hangulatú estét a tájház kemencéjében sütött vacsora, valamint a tagok finomabbnál
finomabb süteményei koronáztak meg.
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November 23-án tartották a Hosszúhetényi Általános Iskolában a hagyományos Katalin-bált, amely az év egyik legnagyobb jótékonysági ren-
dezvénye. Nagy sikert aratott a nyolcadikosok nyitótánca, amelynek koreográfusa és betanítója Józsa Péter tánctanár volt. Ezután kezdetét
vette a hajnalig tartó mulatság, ahol a fantasztikus hangulatról az Easy Trió gondoskodott. A bált szervező osztályfőnökök – Barbalics Beáta
és Gulyás Tamás – remélik, hogy a vendégek jól szórakoztak, és kellemes emlék marad számukra az idei Katalin-bál is. Hálásan köszönik a
sok-sok tombolafelajánlást, a támogató- és tombolajegyek vásárlását és mindazt a segítséget, amelyet a bál szervezésében a szülőktől, az
SZMK-tól, és az iskola dolgozóitól kaptak. A rendezvényből befolyt összeget a végzős diákok tanév végi kirándulására költik majd.

Hosszúhetényi férfi felnőtt lab-
darúgó csapatunk a Baranya vár-
megyei III. osztályban az őszi
szezon során a lejátszott 11
mérkőzésen 1 döntetlen és 2
vereség mellett 8 győzelmet ara-
tott, így a téli szünetet a tabella 3.
helyén tölti. 

A tavaszra való felkészülést
már januárban kezdi a csapat,
valamint februárban már a
vármegyei műfüves felkészülési
tornán fog részt venni, erről és a
tavaszi rajtról a Hosszúhetény
Sportja Facebook oldalon
lesznek láthatóak az informá-
ciók.

Mesnyi Tibor

A Hosszúhetényi Sport
KFT. labdarúgó utánpótlása idén
4 csapattal nevezett a különböző
megmérettetésekre. Csapataink
az U7-es ovi és első oszt., U9-es
/1-2. oszt./ és U11-es /3-4. oszt./,
a Bozsik Utánpótlás Program
őszi tornáin szerepeltek sikeresen

Pécsen a PVSK pályán és
Pécsváradon. Az U13-as csapat a
Baranya Vármegyei U-13 lab-
darúgó bajnokságban vett részt,
télen pedig az U13-as futsal
bajonkságban szerepelnek. A
képen az utolsó őszi bajnoki
mérkőzés győztes csapata.

íddddGulyás Tamás

Lezárult a 2024-25-ös megyei
kézilabda bajnokság őszi sza-
kasza. Határozott előrelépés
látható csapataink ered-
ményességében az előző év
hasonló időszakához képest. 

Az alap koncepción nem
változtatva továbbra is saját
nevelésű játékosok veszik fel a
harcot esetenként olyan csapa-
tokkal, ahol több, a magyar első-
és másodosztályt is megjárt
játékos szerepel. 

A fiúk a negyedik helyen áll-
nak négy győzelemmel és hat
vereséggel. Sokáig emlékezetes
marad a Hongarometal Komló

KC csapata fölötti diadal idegen-
ben. 

A lányok a tavalyi őszi tel-
jesítményüket messze túl-
szárnyalva 14 ponttal a második
helyen várják a tavaszi folytatást.
Semmiképpen sem lesz egyszerű
a második kör, hiszen szinte min-
den meccsükre idegenbe kell
utazniuk. Egy fájó és egy elfo-
gadható vesztes meccs mellett
minden esetben győztesként
hagyták el a pályát, helyenként
jelentős különbségű győzelmet
aratva.

Csajkás Géza

Helyi időszakos lap
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